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رئیس سازمان توسعه تجارت ایران خبر داد:

فعالیت ۵۰ مرکز تجاری 
در کشورهای هدف

واردات ۴ کالای اساسی 
نصف شد

تورم ماهانه مسکن تهران 
منفی ۱.۷ درصد شد

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

تمرکز بر تولید 
صادرات محور 

توســعه صادرات به تقویت 
ذخایــر ارزی و افزایش تراز 
حســاب های جاری کشور 
منجر شده است. هر اندازه 
بر روی تولید صادرات محور تمرکز داشته باشیم 
ارزآوری و رشــد اقتصادی را رونــق خواهیم داد. 
تولید از ابتدا باید صادرات محور باشــد. ارزآروی 
باید هدف نخست تولید شود. خطوط تولید باید 
کالای باکیفیت تولید کنند تا در بازارهای جخانی 
مشتری داشته باشد و کیفیت کالای تولید شده 
باید با نمونه خارجی مطابقت و برابری داشته باشد.  
 دولت سیزدهم برخلاف دولتهای قبلی که رویکرد 

بسته تری نسبت...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان

متن کامل  د ر صفحه 3

۴

صادرات ۶٩ میلیون 
دلاری محصولات نانو

صادرات غیرنفتی از مرز 24 میلیارد دلار گذشت

رکوردزنی  صادرات  غیرنفتی
صفحه3
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برقراری  تهاتر کالا  با  بلاروس
تولید   باید   صادرات   محور  شود

دبیر ستاد فناوری نانو از صادرات ۶۹ میلیون دلاری 
محصولات نانویی خبر داد و گفت: سه حوزه ساخت 
و ســاز، خودرو و نفت، گاز و پتروشیمی به ترتیب 
بیشترین سهم را از بازار محصولات نانو داشته اند. 
عماد احمدوند در نشست تحلیل بازار محصولات نانو 
ساخت ایران که در محل ستاد برگزار شد با اشاره به 
اینکه یکی از الزامات پیشرفت فناوری نانو در کشور 
پایش مداوم مسیر تجاری سازی فناوری های نانو 
در بستر بنگاههای اقتصادی است، گفت: هر ساله 
پیمایش بازار محصولات فناوری نانو با هدف تحلیل 
اقتصادی شرکت های فناوری نانو ، شناخت وضعیت 
بازار کالا ها و خدمات فناوری نانو و همچنین ارزیابی 
اثربخشی سیاست ها و ابزارهای حمایتی توسعه و 
تجاری سازی فناوری نانو به وسیله ستاد نانو انجام 
می شود که در حال حاضر نتایج آن در سال ١۴٠١ 
مشخص شده اســت. احمدوند ضمن اعلام اینکه 
تا پایان ســال ١۴٠١ تعداد ١۴۲۸ محصول نانو به 
وسیله ۳۵٠ شرکت فعال در این حوزه تجاری شده 
و از واحد ارزیابی و نظارت ستاد فناوری نانو، گواهی 
نانو مقیاس دریافت کرده انــد، گفت: مجموع بازار 
فروش این محصولات در ســال ١۴٠١ بیش از ۳٠ 
هزار میلیارد تومان بوده که نسبت به سال گذشته ۵٠ 
درصد رشد داشته است. همچنین بیش از ۶ درصد 
از این بازار یعنی معادل ۶۹ میلیون دلار را صادرات 
این محصولات تشکیل می دهد. دبیر ستاد توسعه 
نانو با بیان اینکه معادل ارزی بازار فروش محصولات 
نانویی ساخت ایران بر اساس متوسط روزانه نرخ دلار 
ســال ١۴٠١ برابر ١١۲۵ میلیون دلار ارزیابی شد، 
خاطرنشــان کرد: در دوره چهار ساله گذشته بازار 
محصولات نانو ســاخت داخل از ۴/۴ هزار میلیارد 
تومان در ســال ۹۸ به ۴/۳٠ هزار میلیارد تومان در 
سال ١۴٠١ رسیده که متوسط رشــد سالانه ۹٠ 
درصد را در این دوره نشــان می دهد و حدود ۵٠ 

درصد بیشتر از متوسط نرخ...

اجتماعی

شهردار تهران از عملیاتی شدن قرارداد ۶۳٠ دستگاه 
واگن برای پایتخت خبر داد. علیرضا زاکانی، شهردار 
تهران اعلام کرد: خدا را شاکر هستیم که امروز موفق 
شدیم قرارداد ۶۳٠ دستگاه واگن برای متروی تهران را 
که از هفت سال پیش معطل مانده بود، عملیاتی کنیم.
وی با اشاره به اینکه براســاس قانون قرار بود ١٠۵٠ 
دستگاه از ۲٠٠٠ دستگاه واگنی که در برنامه ششم 
توسعه مصوب شده، سهم تهران شود، گفت: توفیقات 
بســیار زیاد دیگری نیز حاصل شد؛ از جمله اینکه با 
۲۵ درصد افزایش این قرارداد به ۷۹١ دستگاه واگن 
رســید. در مرحله دوم نیز برای ۲۵۹ واگن دیگر نیز 
با طرف چینی تفاهم کلی صــورت پذیرفت. به این 
ترتیب می توان امیدوار بود که قدرالسهم تهران آنچه 
که در برنامه ششم مقرر شده بود یعنی ١٠۵٠ دستگاه 

تکمیل شود.
شهردار تهران بیان داشت: در نهایت اینکه راه برای 
تأمین این تعداد واگن برای شهر تهران تا پنج سال 
آینده فراهم شد. تهیه و تأمین ١١۳ دستگاه واگن نیز 
با مجموعه های داخلی قرارداد شده که امیدواریم با 
اضافه شدن این تعداد، میزان واگن های جدید شهر 
تهران به ١١۶۳ دستگاه خواهد رسید. یعنی ظرفیت 

فعلی ناوگان متروی تهران دو برابر خواهد شد.
وی بیان داشت: نتیجه محتوم دو برابر شدن ظرفیت 
واگن ها، طبیعتاً افزایش مطلوبیت ســفر با متروی 
تهران است. امیدواریم به این ترتیب سقف جابجایی 
مسافر افزایش یابد. در نهایت به لطف الهی مهم ترین 

گلوگاه جابجایی مسافر از طریق شبکه زیرزمینی که 
همانا »کمبود واگن« بود، با اجرایی شدن این قرارداد 
مرتفع شــد. زاکانی تاکید کرد: نبایــد تلاش دولت 
خدمت گزار را در عملیاتی شدن این قرارداد فراموش 
کرد؛ پیش پرداخت قرارداد توسط آنها فراهم و پرداخت 
شد. موضوع مهم دیگر این قرارداد »انتقال تکنولوژی« 
اســت. از همان ابتدا نیز بر »کیفیت«، »ســرعت«، 
»امنیت« و »انتقال تکنولوژی« در هر قرارداد حوزه 

حمل ونقل مورد تأکید بود.
شهردار تهران افزود: در قرارداد جاری ساخت ۷۹١ 
دستگاه واگن نیز با انتقال تکنولوژی همراه است؛ به این 
ترتیب قدرالسهم شرکت واگن سازی متروی تهران که 
هم اکنون زیر ۳٠ درصد است، به حدود ۵۵ درصد در 
ساخت هر دستگاه واگن خواهد رسید. تلاش کردیم 
بخش های مؤثر تکنولوژی ساخت هر واگن به داخل 
منتقل شود. وی با اشاره به اینکه با انتقال تکنولوژی 
توانمندی های تولید داخلی تقریباً دو برابر شده که مایه 
افتخاری برای جمهوری اسلامی است، گفت: در قالب 
همین قرارداد، ساخت و انتقال تکنولوژی ۸۴٠ دستگاه 
بوژی نیز عملیاتی خواهد شــد. با انتقال تکنولوژی 
ساخت بوژی )کِشنده و سیستم تعلیق( ما عملًا وارد 
باشگاه بوژی سازان جهان خواهیم شد. زاکانی یادآور 
شد: نکته سوم حائز اهمیت، میزان تخفیفی بود که 
از طرف چینی اخذ شد؛ بیش از ۴٠٠ میلیارد تومان 
تخفیف برای انتقال تکنولوژی با مباحثی که صورت 

گرفت، قیمت کاهش یافت.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در جریان بررسی بندی 
از لایحه برنامه هفتم توســعه مربوط به راه اندازی 
سامانه ای برای رصد سبک زندگی مردم گفت: نباید 
وارد حوزه مســائل شخصی شــویم. محمدمهدی 
اسماعیلی در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی و 
در جریان بررسی بندی از لایحه برنامه هفتم توسعه 
در خصوص راه اندازی ســامانه رصد و پایش سبک 
زندگی مردم اظهار کرد: دغدغه و نظرات دوســتان 
را اصلاح می کنیم، اساسا همانطور که آقای مصری 
بیان کردند نباید وارد حوزه مسائل شخصی شویم اما 
این حوزه ای است که ما طبق مصوبات شورای عالی 
آن را شروع کردیم و این بند به ما کمک می کند؛ ما 
این موضوع را در دولت و کمیسیون تلفیق مورد بحث 

و بررسی قرار داریم؛ با این موضوع امکان برنامه ریزی 
و آمایش فرهنگ در اختیار حاکمیت قرار می گیرد. 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی بیان کرد: ما در سال های 
اخیر به واسطه نداشتن چنین مرکزی و اطلاعات آن 
دچار آسیب های بسیار شده ایم؛ بعد از اتفاقاتی که در 
سال های اخیر افتاد قصد آسیب شناسی داشتیم اما 
اشکالاتی برسر راه بود که علت آن هم به نبود نظام 
جامع آمایش در حوزه فرهنگ برمی گردد. در این بند 
این موارد تعبیه شده است که ان شاءالله نمایندگان 
کمک کنند تا این موضوع به تصویب برسد. اسماعیلی 
در پایان گفت: امسال برای اولین بار سامانه ارتقای 
شــاخص های فرهنگی را ابلاغ کردیم، این سامانه 

کمک شایانی به این موضوع می کند.

 بابــک عابدیــن، رئیس اتحادیــه تولیدکننــدگان و 
صادرکننــدگان صنعت چاپ و بســته بندی ایران روز 
ملی صادرات را به فعالان این صنعت، تبریک گفت. بابک 
عابدین، رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
صنعت چاپ و بسته بندی ایران به نمایندگی از هیئت 
مدیره این اتحادیه، روز ملی صــادرات را به فعالان این 
صنعت، تبریک گفت. در متن تبریک عابدین آمده است: 
»با افتخار و ایمان به توانمندی های کشورمان، در روز ملی 
صادرات، به تمامی  فعالان اقتصادی به ویژه خانواده صنعت 
چاپ، بسته بندی و نشر که در شرایط سخت تحریم ها 
و مشــکلات اقتصادی با اراده ای راسخ به رشد و توسعه 
صادرات مبادرت دارند، تبریک عرض می کنم. صنعت 
چاپ در فرآیند صــادرات نمایانگر کیفیت محصولات 
ایرانی است و خلاقیت و نوآوری در طراحی و بسته بندی 
بر ارزش محصولات تولیدی افزوده و با افتخار نام و جایگاه 

ایــران را در بازارهای جهانی حفــظ می کند. همکاران 
گرامی؛ اقدامات شجاعانه شما تضمین کننده استقبال 
از فرصت های جدید و تنوع در بازارهای جهانی است. از 
تلاش  و استمرار شما برای پیشبرد اهداف ملی و شکوفایی 
اقتصادی کشورمان صمیمانه تشکر می کنم.  یقینا با ادامه 
دادن این راه و حرکت در مسیر ارتقای کیفیت و تسهیل در 
صادرات و تعالی در عرصه ی اقتصادی، می توانیم به تحقق 
آرمان های ملی و رفاه مردم عزیزمان نزدیک تر شویم. روز 
ملی صادرات می تواند نمادی از اراده و انگیزه ملت باشد تا با 
همت و حرکت رو به جلو در مسیر توسعه و رشد اقتصادی 
پایدار، محبوبیت و موفقیت را برای ایران بسازیم. ارادت و 
همراهی »اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان صنعت 
چاپ و بسته بندی ایران« همواره با شماست و امیدواریم 
در کنار یکدیگــر با افتخار آفرینــی اقتصادی قله های 

موفقیت را در آینده فتح کنیم.«

شماری از چهره های مشهور سینما از جمله »واکین 
فینیکس«  و »کیت بلانشت« در نامه ای خطاب به 
رئیس جمهور ایالات متحده آمریکا خواستار توقف 
جنگ و حملات به غزه شــدند. گروهی متشکل از 
۵۵ هنرمند و چهره شناخته شده صنعت سرگرمی 
با امضای نامه ای سرگشاده خطاب به »جو بایدن«، 
رئیس جمهور ایالات متحده آمریکا خواستار آتش بس 

در غزه و سرزمین های اشغالی شدند.
از جمله امضاکنندگان این نامه می توان به »واکین 
فینیکس« ، »کیت بلانشــت«، »جان استوارت«، 
»کریستن استوارت«،  »سارا ساراندون«، »ماهرشالا 
علی«،  »ریز احمد« و »رامی یوســف« اشــاره کرد. 
بخشی از متن نامه به این شرح اســت: »ما از دولت 
شــما و تمام رهبران جهان می خواهم به جان تمام 
افراد »سرزمین مقدس« احترام بگذارید و خواستار 
تسهیل بدون تاخیر آتش بس - پایان بمباران غزه و 

آزادی گروگان ها با رعایت امنیت - شوند.«

در این نامه که توسط سازمان »هنرمندان خواستار 
آتش بــس« )Ceasefire ۴ Artists( منتشــر 
شده است، همچنین به صحبت های »جیمز الدر«، 
سخنگوی »یونیسف«  اشاره شــده است که در آن 
ویرانی که با حملات هوایی مداوم رژیم صهیونیستی و 
قطع آب و برق بر مردم غزه تحمیل می شود مورد توجه 
قرار داده شده است.  نامه سرگشاده این هنرمندان 
درحالی منتشر شده است که چندی پیش گروهی 
دیگر از چهره های برجسته فرهنگی و هنری خواستار 
آتش بس در غزه و آغاز کمک های انسان دوستانه در 
این منطقه شده بودند. در این بیانیه که توسط سازمان 
»Artists for Palestine UK« منتشر شده است 
و »تیلدا سوینتون«، »اســتیو کوگان«، »ماکسین 
پیک«، »چارلز دنس«، »میریام مارگولیز« و »پیتر 
مولان« از امضاکننــدگان آن بودند و دولت بریتانیا 
نه تنها به تحمل کردن جنایات جنگی بلکه به کمک  

کردن به آن ها متهم شده بود.

مدیرعامل ســازمان خدمات و مشــارکت های 
اجتماعی شــهرداری تهــران در مــورد ورود 
شــهرداری تهران به موضوع حاشــیه نشینی 
توضیحاتی را ارائه کرد و گفت: آمارهای موجود 
درباره حاشیه نشــینی ضد و نقیض است و ما از 
دستگاه های متولی در حال آمارگیری هستیم 
تا ببینیم حاشیه نشینی کلانشهر تهران چقدر 

است.
احمد احمدی صدر در مورد برنامه های شهرداری 
تهران در خصوص حاشــیه نشینی تهران که در 
حکم شــهردار تهران به عنوان نماینده ویژه از 
سوی رئیس جمهور نیز تأکید شده است، گفت: 
زمانی که شهردار تهران به عنوان نماینده ویژه 
رئیس جمهور انتخاب شــدند یکــی از مواردی 
که در حکم وی بود، پرداختن به مسئله حاشیه 
نشینی بوده و در مورد مسئله حاشیه نشینی نیز 

این موضوع به تازگی ابلاغ شده است.
وی با بیان اینکه کمیته ای تشکیل داده ایم که 
تمام مطالعات انجام شده در گذشته و تجربیاتی 
که در مورد حاشــیه نشینی است را جمع بندی 
کند، اظهار کرد: نیاز نداریم که اصطلاحا چرخ را 
از اول اختراع کنیم؛ بلکه اطلاعات مشخص است 

و وقت تلف کردن بابت اینکه سناریوی گذشته را 
تکرار کنیم، اجحاف در حق مردم ، وقت و زمانی 
که در اختیار ما گذاشته شده، است؛ لذا ما در مورد 
حاشیه نشینی مواردی را در حوزه های اقتصادی، 
معیشتی، زیرساختی، عمران و.... احصا کردیم 
تا گزارش این کارگروه ویژه در جلســه شورای 
سیاست گذاری آسیب های اجتماعی که با حضور 
آقای زاکانی و اســتاندار تهران و رئیس شورای 

اجتماعی کشور برگزار می شود، ارائه شود.
به گفته احمــدی صدر، به امید خــدا کارگروه 
حاشیه نشــینی با قوت کار خود را ادامه خواهد 
داد تا طی زمان باقی مانده از مدیریت شــهری، 
حرکت مثبتی در این حوزه ایجاد شــود و مردم 
ثمرات آن را ببینند. مدیرعامل سازمان خدمات 
و مشارکت های اجتماعی شــهرداری تهران در 
مورد عدد حاشیه نشــینی در شهر تهران تاکید 
کرد: ما جمع بندی آمار موجود را انجام می دهیم 
چراکه آمارهای موجود ضد و نقیض است و ما از 
دستگاه های متولی در حال آمارگیری هستیم 
تا ببینیم حاشیه نشینی کلانشهر تهران چقدر 
است و قطعا در آن کارگروه ویژه ، گزارش تقدیم 

مردم می شود.

رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشــور گفت: 
این که چگونه با مهاجران و اتباع تعامل داشــته 
باشــیم باید در یک برنامه جامع دیده شود که 
اکنون حاکمیت در حــال تصمیم گیری در این 

خصوص است.
داوود منظور در جلســه علنــی صبح مجلس 
شورای اســلامی و در جریان بررســی بندی از 
لایحه برنامه هفتم توســعه که به الزام پوشش 
بیمه سلامت برای تمام اتباع قانونی مقیم کشور 
باز می گشت، بیان کرد: اکنون حاکمیت در مورد 
اتباع در حال تصمیم گیری اســت. این که ما با 
مهاجران و اتباع چگونه تعامل کنیم باید در یک 
چارچوب و با نگاهی جامع دیده شود. نمی توان 
به صورت جزء جزء برای اتباع تصمیم گیری کرد 

 بلکه باید تمام مســائل اتباع در یک بسته جامع 
دیده شود.

وی در ادامــه اظهار کرد: از ســوی دیگر اکنون 
براساس قانون، اتباع خارجی باید بیمه نامه داشته 
باشند که تمام بیماری های احتمالی آنها در مدت 

اقامت شان در ایران مشخص باشد.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه در ادامه تصریح 
کرد: ممکن است موضوعی که اکنون در لایحه 
برنامه برای الزام پوشــش بیمه ســلامت تمام 
اتباع دیده شــده جزئی از برنامــه حاکمیت در 
خصوص اتباع نباشــد. ابعاد این موضوع باید به 
صورت جامع تر مورد بررسی قرار گیرد. در نهایت 
نمایندگان این بند از لایحــه برنامه را به منظور 

رفع ابهام به کمیسیون تلفیق ارجاع داد.

تهران-ایرنا- سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: 
اعلام و شناسایی بین المللی رژیم صهیونیستی 
به عنوان هویتی تروریستی و پیگرد و محاکمه 
جنایتکاران جنگی صهیونیســت مطالبه همه 
انسانهای آزاده، منصف و عدالتخواه جهان است. 
ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت امــور خارجه 
در صفحه شــخصی خود در فضای مجازی در 
خصوص تــداوم جنایات علیه بشــریت در غزه 
توسط نیروهای رژیم صهیونیستی نوشت: بعد از 
حمله فاجعه آمیز به بیمارستان المعمدانی، برخی 
مساجد، مدارس و کلیسای ارتدکس یونانی در 
غزه، رژیم صهیونیستی بیمارستان های دیگری 

در غزه را تهدید به حمله کرده است.
وی گفت:  این جنایات هولنــاک به معنای عبور 
رژیم صهیونیســتی از مرز جنون و یک رسوایی 
اخلاقی بــزرگ و شــرم آور برای آن دســته از 
دولت هایی اســت که اکنون نیز همانند گذشته 
بطور بی قید و شرط در کنار رژیم صهیونیستی 

قرار دارند و در عین حال هر روز به دیگران درس 
حقوق بشــر می دهند. ســخنگوی وزارت امور 
خارجه تصریح کرد:  اشــغالگری، تجاوز، جنگ، 
جنایت، ترور، نسل_کشی، کودک کُشی، حمله 
به مساجد، کلیســا، بیمارستانها، آمبولانس ها و 
خودروهای امدادی، مدارس، منازل و مجتمع های 
مسکونی، اردوگاه های پناهندگان، خبرنگاران و 
غیره همگی جرائمی هستند که در جهان امروز 
بطور یکجا در خصوص یک رژیم جعلی و هویتی 
تروریستی به نام اسرائیل با ۷۵ سال جنایت بدون 
توقف مصداق پیدا می کند  و این روزها در قاب غزه 
ارتکاب تمامی جنایات یادشده بطور همزمان و 
روزمره در مقابل دیدگان بهت زده جهانیان قرار 
دارد. کنعانی ادامه داد:  اکنون اعلام و شناسایی 
بین المللی رژیم صهیونیســتی به عنوان هویتی 
تروریستی و پیگرد و محاکمه جنایتکاران جنگی 
صهیونیســت مطالبه همه انســان های آزاده، 

منصف و عدالتخواه جهان است.

وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی با همکاری سازمان 
اداری و استخدامی مکلف شد تا ساختار دستگاه های 
فرهنگی را بازسازی انقلابی کند. نمایندگان مجلس 
در نشســت علنی در جریان رســیدگی به گزارش 
کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه به بررسی 
بند »الف« ماده ۷۵ لایحــه برنامه هفتم از فصل ١۵ 
لایحه با عنوان »ارتقای فرهنگ عمومی و رســانه« 
پرداختند. حجت الاسلام علیرضا سلیمی عضو هیات 
رئیســه مجلس در مخالفت با این بند آن را مخالف 

برخی اصول قانون اساسی دانست.
عبدالحسین روح الامینی در موافقت با این بند اظهار 
کرد: این بند سبب هم افزایی بودجه های دستگاه های 
فرهنگی می شود و دستگاه های فرهنگی مکلفند با 

همکاری وزارت فرهنک و ارشاد، شورای عالی انقلاب 
فرهنگی و سازمان اداری و استخدامی کشور به این 
هم افزایی دست بزنند. بالادست بسیاری از کارهای 
فرهنگی و آموزشی، شــورای عالی انقلاب فرهنگی 
است. محسن زنگنه سخنگوی کمیسیون تلفیق برنامه 
هفتم مجلس درباره این بند اظهار کرد: علی رغم وجود 
دستگاه های مختلف فرهنگی و نیز به رغم توفیقات 
فرهنگی، هنوز تا نقطه مطلوب فاصله زیادی داریم لذا 
این بند وزارت ارشاد را مکلف می کند با هماهنگی 
ســازمان اداری و اســتخدامی و دبیرخانه شورای 
عالی انقلاب فرهنگی و حوزه های علمیه ســاختار 
 بخش فرهنگی را با هــدف افزایش کارآیی و تداخل 

مأموریت ها اصلاح کند.

حاکمیت در حال تصمیم گیری برای ساماندهی اتباع استقرارداد ۶3۰ دستگاه واگن برای متروی تهران عملیاتی شد

محاکمه جنایتکاران صهیونیست، مطالبه جهان است

ساختار دستگاه های فرهنگی بازسازی انقلابی می شود

سياسیفرهنگی 

اسماعیلی: نباید وارد حوزه مسائل شخصی شویم

صنعت چاپ نمایانگر کیفیت محصولات ایرانی است

درخواست ستارگان سینما برای آتش بس در غزه

ورود شهرداری تهران به موضوع »حاشیه نشینی«



اقتصاد2
ایران

تورم ماهانه مسکن تهران منفی 
۱.۷ درصد شد

مرکز آمار ایران از کاهش تورم ماهانه و نقطه 
به نقطه و افزایش تورم سالانه مسکن در شهر 

تهران طی شهریور ۱۴۰۲ خبر داد. 
به گــزارش مرکــز آمــار، در شــهریور ماه 
۱۴۰۲ تــورم نقطــه بــه نقطــه قیمــت 
آپارتمان های مسکونی شــهر تهران به عدد 
٧٥,۲ درصد رســیده اســت. تورم نقطه به 
نقطه این ماه در مقایســه با ماه قبل )٨۴.۱ 
 درصــد( ٨.٩ واحــد درصد کاهش داشــته 

است.
منظور از تــورم ماهانه، درصــد تغییر عدد 
شــاخص قیمت ماه جاری، نســبت به ماه 
قبل می باشــد. در شــهریور ماه ۱۴۰۲ تورم 
ماهانــه قیمــت آپارتمان های مســکونی 
شــهر تهــران ۱,٧- درصد بوده اســت که 
در مقایســه با همیــن اطلاع در مــاه قبل 
 )۰,٧- درصــد(، ۱ واحــد درصــد کاهش

 داشته است.
منظور از تورم نقطه به نقطــه، درصد تغییر 
عدد شاخص قیمت نسبت به ماه مشابه سال 
قبل می باشــد. در شــهریور ماه ۱۴۰۲ تورم 
نقطه به نقطه قیمت آپارتمان های مســکونی 
شهر تهران به عدد ٧٥,۲ درصد رسیده است. 
تورم نقطه به نقطه این ماه در مقایســه با ماه 
 قبل )٨۴.۱ درصد( ٨.٩ واحد درصد کاهش 

داشته است.
منظــور از نرخ تورم ســالانه، درصــد تغییر 
میانگین اعداد شــاخص قیمت در یک سال 
منتهــی به ماه جاری، نســبت به شــاخص 
دوره مشابه ســال قبل می باشــد. نرخ تورم 
ســالانه شــهریور ماه ۱۴۰۲ آپارتمان های 
مســکونی شــهر تهران به عدد ٨٣,٩ درصد 
رسیده است که نسبت به همین اطلاع در ماه 
 قبل)٨۲ درصد(، ۱.٩ واحــد درصد افزایش 

داشته است.
در شهریور ماه ۱۴۰۲ متوسط وزنی و حسابی 
قیمت آپارتمان های مسکونی فروش رفته در 
شهر تهران به ترتیب به ٨۰٨٣٨٧ و ٧٧۴٨۰۴ 
هزار ریال رسیده است. در این ماه منطقه ۱ با 
متوســط وزنی قیمت ۱٥٧٩٥۲۰ هزار ریال 
بیشترین و منطقه ۱٨ با متوسط وزنی قیمت 
۴۱٥۰۱٣ هزار ریال کمترین قیمت را در بین 
مناطق ۲۲ گانه شهر تهران به خود اختصاص 

داده  اند.

ثبت ۵۰۲ هزار میلیارد تومان 
ارزش معاملات الکترونیکی

معاون وزیر صمــت در امور تجــارت ارزش 
معامــلات الکترونیکی در نیمه اول امســال 
را ٥۰۲ هــزار میلیــارد تومان اعــلام کرد. 
علیرضا شاه میرزایی، رئیس سازمان تجارت 
الکترونیک کشور با اشــاره به وضعیت بازار 
لاستیک گفت: سیســتم توزیع لاستیک در 
کشــور به گونه ای بود که فروشــنده سودی 
از فــروش لاســتیک نمی بــرد و در مقابل 
 عوامــل توزیــع و تولید کننده ســود اصلی

 را می گرفتند. 
او گفت: بر این اســاس با مصوباتی که در دو 
هفته اخیر داشتیم به زودی این مشکل حل 
خواهد شد. از سوی دیگر شفافیت لازم در این 
حوزه وجود نداشت بنابراین برای رسیدن به 
این امر فروش لاستیک را به بستر الکترونیک 
آوردیم تا میزان موجودی و فروش آن مشخص 
شــود. خریداران می توانند با ارتباط با سکو 
فروشندگان کالا مورد نیاز خود را تامین کنند.
شاه میرزایی گفت: همین شفافیت را در حوزه 
موبایل نیز اعمال خواهیم کــرد. به طوریکه 
دیگر سقف واردات بر اساس فعالیت آن واحد 
در سال قبل نخواهد بود. شاه میرزایی گفت: 
ارزش معامــلات الکترونیکی در شــش ماه 
ابتدای امسال ٥۰۲ هزار میلیارد تومان بوده 
که نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۱۱۲ 
درصد رشد کرده است. با پیوستن نانوایی ها 
به ســامانه میلیون ها تراکنــش به تجارت 

الکترونیکی اضافه شد.
او گفــت: همچنین ارزش اســمی معاملات 
تجارت الکترونیکی در شش ماه ابتدای سال 
۱٫٣۴٥ هزار میلیارد تومان بوده که نســبت 
به مدت مشابه سال گذشته ٧٥ درصد رشد 
داشته اســت. به گفته او، تعداد کل معاملات 
تجارت الکترونیکی در شش ماه ابتدای امسال 
۱٫٨ میلیارد تومان بوده کــه این رقم نیز به 
نسبت شش ماه سال گذشته ۲٨ درصد رشد 

داشته است.

اخبار

وزیــر صنعت، معــدن و 
تجــارت از برقرار شــدن 
امکان تهاتر کالا با بلاروس 
خبر داد و گفت که رویکرد 
جایگزینــی واردات در 
کشورهای مختلف شکســت خورده و کشورهایی 
که رویکرد تولید صادرات محور را در دستور کار قرار 
دادند، جزو نمونه های موفق هســتند. عباس علی 
آبادی در مراســم روز ملی صادرات اظهار کرد: در 
سفر اخیر به روسیه سفید )بلاروس( امکان تبادل 
کالا به صورت تهاتر با این کشور برقرار شد؛ به نحوی 

که متمایز از کارهای گذشته است.
وی در ادامه درباره الزامات رسیدن به رشد اقتصادی 
هشت درصدی تعیین شده در برنامه هفتم توسعه، 
گفت: از جمله مهم ترین الزامات تحقق این هدف 
رسیدن به رشد ۲۰ درصدی صادرات غیرنفتی است 

که نیاز به ۶۰ تا ٨۰ میلیارد دلار سرمایه دارد.
وزیر صنعت،  معدن و تجارت در ادامه با بیان اینکه 
یکی از رویکردهای وزارت صمت رشد صادرات محور 
در مقابل جایگزینی واردات اســت، گفت: رویکرد 
اصلی برنامه های ارائه شده خلق ثروت، اشتغال زایی 
و کاهش فاصله فناوری با کشــورهای پیشرو و با 
تمرکز در حمایت از تولید صادرات محور یا خدمات 
دارای فناوری متوســط و بالا به جــای تمرکز بر 
جایگزینی واردات اســت. این رویکــرد با تمرکز 
بر توســعه صنایع دارای مزیــت رقابتی در عرصه 
بین المللی بدون یارانه و رانت هــای پنهان منجر 

به بهبود پایدار تراز تجاری کشــور و نهایتاً کاهش 
اثرگذاری تحریم ها خواهد شد.

علی آبادی با بیــان اینکه در مقابل ایــن رویکرد 
جهت گیری جایگزینی واردات با افزایش تعرفه ها 
و در برخی موارد ممنوعیت واردات در کوتاه مدت 
بازار رقابتی شرکت های داخلی را حذف و سودآوری 
آنها را افزایش می دهد، اما در بلند مدت بهره وری 
و کیفیت را کاهش می دهــد، تصریح کرد: رویکرد 
جایگزینی واردات در دهه ٩۰ و ٨۰ در بســیاری 
از کشــورهای در حال توســعه امتحان شد و در 
تمام کشورها شکست خورد. کشورهایی که رشد 

صادرات محور را زودتر دنبال کردند جزو نمونه های 
موفق کشورهای اخیر هستند.

وی با بیان اینکــه صادرات موتور رشــد صادرات 
کشورها و پیشرفت اقتصاد به سمت دستیابی به رفاه 
و پیشرفت است، گفت: در ایران نیز توسعه صادرات 
غیرنفتی و رهایی از صادرات نفت خام یکی از اهداف 
محوری توسعه اقتصاد است، اما در جهت رسیدن 
به هدف صادرات پایدار و توسعه صنعتی باید زمینه  
لازم را فراهم آورد کــه یکی از مهمترین رویکردها 
برای رســیدن به این هدف افزایش رقابت پذیری، 
نوآوری و فناوری و پرهیز از ایجاد شرایط گلخانه ای 

است. بنابراین برای دستیابی به تجارت پایدار باید 
فضای کلان اقتصادی قابل پیش بینی باشــد و از 
صدور دستورالعمل و قوانین متعدد جلوگیری شود.

به گفته این مقام مسئول جایگاه صادرات در اسناد 
فرادستی و سیاست های اقتصاد مقاومتی عبارت از 
موارد مهمی نظیر حمایــت همه جانبه و هدفمند از 
صادرات کالاها و خدمات به تناســب ارزش افزوده 
و با خالص ارزآوری مثبت از طریق سیاســت هایی 
مانند گسترش مشوق های لازم و گسترش خدمات 
تجارت خارجی و ترانزیت و خدمات مورد نیاز، تشویق 
سرمایه گذاری خارجی برای تولید صادرات محور در 
داخل کشور و برنامه ریزی در تولیدات ملی متناسب 
با نیازهای صادراتی کشــورها هدف، شــکل گیری 
بازارهای جدید، تنوع بخشی به پیوندهای اقتصادی 
با کشورها به ویژه کشــورهای منطقه و استفاده از 
سازوکار و تهاتری و اســتفاده از ارزهای ملی برای 
تسریع مبادلات با هدف گسترش پایدار سهم ایران 

در بازارهای کشورهای هدف است.
علی آبادی همچنین با بیان اینکه ظرفیت ســازی 
در تولید محصولات رقابت پذیر صادراتی و حمایت 
جدی و کارآمد از این تولیــدات و تلاش در جهت 
بهبود فضای کسب و کار نیازمند تعریف و شناسایی 
پروژه های صادراتی با ارزش افزوده بالا است، اظهار 
کرد: بدیهی اســت که برای ظرفیت سازی نیازمند 
جذب سرمایه های داخلی و خارجی و تکنولوژی و 
دانش فنی هستیم و برای این تحقق هدف باید روابط 
اقتصادی و سیاسی و تجاری و اقتصادی کشور با دنیا 
به ویژه با کشورهای همسایه بهبود باید و تنش زدایی 

از عرصه روابط فی مابین صورت گیرد.

تجارت پایدار نیازمند فضای کلان اقتصادی قابل پیش بینی است

برقراری تهاتر کالا با بلاروس 

ورود بیــش از ۱۱۲۵ خودرو 
وارداتی به کشور

ســامانه یکپارچه خودروها در حالی فعالیت 
خود را آغاز کرد که علاوه بر خودروهای داخلی 
و مونتاژی، خودروهای وارداتی از سوی یک 
شرکت خودروسازی نیز مجوز عرضه گرفت و 
از پایان شهریور ماه، فرآیند تحویل آغاز شد؛ 
حال این شرکت ۱۱۲٥ خودرو دیگر )علاوه 
بر ورود ۱۱۰٨ خودرو در گذشته( وارد کشور 
کرده است؛ مدیرعامل این شرکت  واردکننده 
پروســه قانونی و اخذ مجوزهــای لازم برای 
پلاک گذاری تا تحویل خودروها را ۲۶ فرآیند 
برشمرد. به گزارش ایسنا، در اولین دوره عرضه 
و ثبت نــام خودروهای واردتی یک شــرکت 
خودروســاز که مجوز واردات خود را نیز اخذ 
کرده بود، ۱۱۰٨ دستگاه چانگان وارد کشور 
شد که برای متقاضیانی که در اسفند ماه سال 
گذشته از طریق سامانه یکپارچه خودروهای 
وارداتی، اقدام به ثبت نام کرده و اولویت بندی 

شده بودند، عرضه شد.
تا پایان شهریور ماه طی دو هفته، ۶۰ خودروی 
وارداتی پلاک شده چانگان تحویل مشتریان 
شده بود و وعده شد که مابقی خودروها، پس 
از تکمیل وجه توســط خریداران، خودروها 

تحویل داده خواهد شد.
حال طبق جدیدترین آمار ٥۱۰ دستگاه های 
وارداتــی دیگر طی مهر مــاه تاکنون تحویل 
مشتریان شــده و بر این اساس تاکنون ٥٧۰ 
دستگاه چانگان وارداتی به دست متقاضیان 
خود رســیده اســت.محمدعلی تیموری - 
مدیرعامل ســایپا - در حاشــیه نشستی در 
رابطه با آخرین وضعیت خودروهای وارداتی، 
اظهار کرد: در ســری اول واردات که ۱۱۰٨ 
خودروی چانگان وارد شــد، فرآیندها انجام 
شده و تاکنون ٥٧۰ دســتگاه خودرو تحویل 
مشتریان شده است. این مدیرعامل خودروساز 
واردکننده، خاطرنشان کرد: در مسیر فرآیند 
خودروهای وارداتی برای اخذ مجوزهای لازم، 
طبق تحلیل هایی که انجام شد، به این لیست 
رسیدیم که ۲۶ فرآیند باید اجرا شود تا بتوان 
مجــوز پلاک گذاری خودروهــای وارداتی را 
دریافت کرد؛ در حال حاضر فرآیندها تسریع 
و طی شده، تحویل به مشتریان انجام شده و 
همچنان ادامه دارد و چانگان های وارداتی را 

در سطح شهر می بینیم.
وی افزود: بــرای چانگان هــای cs٥٥ که به 
تعداد ۱۱۲٥ دستگاه وارد شده، اکنون عرضه 
در قالب فروش فوق العاده آغاز شــده است. 
قیمت اولیه اعلام شــده، علی الحسابی است 
که توسط شــورای رقابت تعیین شده است. 
شورای رقابت به ما این مجوز را داده است که 
برای چانگان cs٥٥، علی الحساب یک میلیارد 
تومان دریافت کنیم و ظرف حداکثر ٩۰ روز، 
این ۲۶ فرآیند طی شود تا خودرو پلاک شود و 

بتوان آن را تحویل مشتری دهیم.

تعیین کارمزد وام قرض الحسنه 
به بانک ها واگذار شد

مطابق بخشــنامه ابلاغی بانــک مرکزی به 
شبکه بانکی، نحوه محاسبه کارمزد تسهیلات 
قرض الحســنه با شــرط رعایت سقف نرخ ۴ 

درصد به بانک ها واگذار شد.
در بخشنامه جدید بانک مرکزی مطابق مصوبه 
شــهریورماه شــورای پول و اعتبار بانک ها و 
موسسات اعتباری غیربانکی مجاز هستند در 
خصوص نرخ و نحوه محاســبه و اخذ کارمزد 
قرض الحسنه پرداختی را با رعایت سقف نرخ 
چهار درصد کارمزد، پس از تصویب در هیات 
مدیره بانک یا موسســه اعتباری غیربانکی و 
منوط به اخذ تاییدیه بانک مرکزی اســتفاده 

کنند.
براســاس قانون در نظام بانکی کشــور اخذ 
هرگونــه کارمــزد از جمله کارمــزد قرض 
الحسنه اعطایی براســاس مزد کار یا هزینه 
واقعی خدمات ارائه شده توسط بانک، موسسه 
اعتباری غیربانکی انجام شود. نحوه محاسبه 
کارمزد تسهیلات قرض الحسنه در جلسه ۲۱ 
شهریورماه ۱۴۰۲ شورای پول و اعتبار تغییر 

کرد و به شبکه بانکی کشور واگذار شد.
همچنین بانک مرکزی در بخشنامه دیگری به 
منظور تشویق و ترغیب بیشتر سپرده گذاران 
به مشارکت در تجهیز منابع قرض الحسنه پس 
انداز بانک ها و موسســات اعتباری غیربانکی 
مقرر کرد حداکثر میزان جوایــز اعطایی به 
سپرده های قرض الحسنه پس انداز به یک فرد 
در هر دوره قرعه کشی از یکصد میلیون تومان 

به ۲٥۰ میلیون تومان افزایش یابد.
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وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی جزئیات الحاق دو دهک ۶ و ٧ به 
فرآیند افزایش یارانه کالابرگی را تشریح کرد. سید صولت مرتضوی 
در مورد جزئیات الحاق دو دهک جدید به کالابرگ الکترونیکی 
گفت: حسب دستور رئیس جمهور دهک های ۶ و ٧ درآمدی هم 
مشمول افزایش یارانه در صورتی که اقلامی که پیش بینی شده 
را                              خریداری کنند، می شوند. وی گفت: طرح کالابرگ پیشرفت 

خوبی داشته و در حال اجراست.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در مورد شرایط جدید دهک بندی 
و صدک بندی افراد گفت: قانون گــذار وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی را                              مکلف کرده که نســبت به بازنگری در دهک بندی 
اقدامات جدیدی را                              انجام دهد و ما با استفاده از داده ها و اطلاعات 
پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان مواردی که نیــاز به اصلاح دارد را                              

هرچند وقت یکبار انجام می دهیم. وی تأکید کرد: صدک بندی از 
قبل وجود داشته و ما از صدک بندی به دهک  رسیدیم. امکان دارد 
افرادی در این دهک ها بالا و یا پایین شوند و همکاران ما مرتب این 
اطلاعات را                              بررسی می کنند و به محض اینکه اتفاقی بیفتد آن را                              به 

اطلاع رسانه ها می رسانیم.
مرتضوی در مورد دلایل عدم استقبال از کالابرگ الکترونیکی 
گفت: دلایل مختلفی دارد، برخی مردم ترجیح می دهند پولی که 
به عنوان یارانه نقدی دریافت می کنند، در اختیار خودشان باشد 
و هر طور که علاقه دارند هزینه کنند. دلایل دیگری هم هست 
و ما هرچند ماه یکبار بررسی جامعی انجام می دهیم و یافته های 
جدیدی به دســت می آوریم و بر اســاس آن یافته ها، تصمیم 

جدیدی گرفته می شود.

در ۶ ماهه ســال جــاری ٧ تن و ۴٥٣ 
کیلوگرم شــمش طلای استاندارد به 
ارزش ۴٧٥ میلیــون و ٥٩۰ هزار دلار 
وارد کشور شده است. واردات شمش 
طلا با اختصــاص ۱,۶ درصد از ارزش 
کل واردات کشــور در ۶ ماهه ســال 
جاری رتبه هشتم اقلام عمده کالاهای 

وارداتی کشور را دارا بود.
 در این مدت ۴ تــن و ٣٧۱ کیلوگرم 
شمش طلا از گمرک فرودگاه امام )ره( 
وارد کشور شــد، به طوری که ۶٥,٥٨ 
درصد از واردات شــمش طــلا از این 

گمرک ترخیص شــده است. بنابراین 
گــزارش، گمرک باشــماق و تبریز به 
ترتیب با واردات ۲ تن و ۱۲۱ کیلوگرم 
و ٧٨۲ کیلوگــرم در رتبه های بعدی 
قــرار گرفتند. مابقی واردات شــمش 
طلا در ۶ ماهه سال جاری از ۲ گمرک 

مشهد و اصفهان انجام گرفت.
هیئت دولت در آذرماه ســال گذشته 
مصوب کرد تا تسهیلاتی جهت واردات 
شــمش طلا برقرار شــود، پس از این 
مصوبه واردات شــمش طلا به کشور 

آغاز شد.

رئیس ســازمان توســعه تجارت ایران از فعالیت 
بیــش از ۲۰ رایزن بازرگانــی و ٥۰ مرکز تجاری 
در کشــورهای هدف صادراتی ایــران خبر داد و 
گفت که در برنامه اولویت دار سازمان که در حال 
تدوین است، برای ایجاد نمایندگی های سازمان 
توسعه تجارت در کشورهای هدف، افزایش تعداد 
رایزن ها و احیای شرکت های مدیریت صادرات در 

کشورهای هدف برنامه ریزی شده است.
مهدی ضیغمی در مراسم روز ملی صادرات اظهار 
کرد: پارســال بیش از ٥٣ میلیارد دلار صادرات 
غیرنفتی انجام شد و رکورد صادرات غیرنفتی در 
سال های گذشته شکسته شد و می توان گفت در 
حال نزدیک شدن به این هدف هستیم که بتوانیم 
با صــادرات غیرنفتی مخارج کشــور را پرداخت 

کنیم، نزدیک شویم.
همچنین به گفته وی در شش ماهه امسال با وجود 
افت بیش از ٣۰ درصدی در ترازهای شاخص های 
انرژی، پتروشــیمی و معدنی، صادرات کشور به 
لحاظ وزنی ۲٩ درصد افزایش و به لحاظ ارزشی 
۲.٥ درصد کاهش داشته است. همچنین در این 
مدت در حوزه های صنعت، معدن و کشــاورزی 

رشد صادرات داشتیم، اما در حوزه پتروشیمی به 
دلیل کاهش ارزش شاهد کاهش صادرات هستیم. 
در مجموع صادرات غیر نفتی در نیمه نخســت 

امسال بیش از ۲۴ میلیارد دلار بوده است.
ضیغمی با بیان اینکه راهبرد اصلی دولت توسعه 
روابط تجاری با کشــورهای همسو و کشورهایی 
است که تاکنون کمتر در نقشه تجاری ایران بودند، 
گفت: توسعه تجارت با آفریقا، شرق و جنوب شرق 
آسیا، آمریکای جنوبی و غیره در همین راستا بوده 
اســت. همچنین پیوســتن به بریکس و سازمان 
همکاری های شانگهای نوید افزایش مراوده با این 
کشــورها را می دهد. این مقام مسئول با اشاره به 
فراهم کردن زیرساخت ها برای توسعه صادرات، 
اظهار کرد: از جمله این زیرساخت ها می توان به 
صدور مجوز برای حضور در بیش از ۱۰۰ نمایشگاه 
خارجی، مجوز پذیــرش هیئت های تجاری برای 
حضور در نمایشــگاه های ایران، برگزاری اولین 
اجلاس ایران و کشورهای غرب آفریقا و همچنین 
ایران اکسپو با حضور بیش از ۱٣۰۰ تاجر خارجی 

از حدود ٧۰ کشور اشاره کرد.
وی در ادامه با بیان اینکه تاکنــون یبیش از ۲۰ 

رایزن بازرگانی به کشــورهای هدف اعزام کردیم 
برنامه ریزی شــده این عدد تا پایان ســال به ۴٥ 
برسد، گفت: البته این کافی نیست. برخی کشورها 
در ایران بیش از چند رایزن دارند و ما فعلا در حال 
تهیه حداقل ها هستیم. همچنی در برنامه اولویت 
دار سازمان توسعه تجارت که در حال تدوین است 
و ظرف یک ماه آینده تدوین و از سوی وزیر صمت 
به هیئت وزیران تقدیم خواهد شد، برنامه ایجاد 
نمایندگی سازمان توســعه در کشورهای هدف 
دیده شــده تا بتوانیم با بیش از چنــد رایزن در 

کشورهای هدف کار را پیش ببریم .
این مقام مسئول با بیان اینکه در برخی کشورها به 
دلیل محدودیت ها، امکان اعزام رایزن نداریم و به 
جای آن از قابلیت مراکز تجاری استفاده می کنیم، 
گفت: در حال حاضر در ٣٥ کشور ٥۰ مرکز تجاری 
دایر شده است. البته هنوز برخی مراکز به بلوغ لازم 
نرسیدند و در ابتدای مسیر هستیم. بحث احیای 
شــرکت های مدیریت صادرات هم فعال شده که 
نقش موثری برای صادرات به ویژه برای کالاهای 
دانش بنیان به کشورهایی که امکان ارسال خدمات 
پس از  فروش دشوار است، خواهد داشت. رئیس 

سازمان توسعه تجارت با بیان اینکه در دو دهه اخیر 
از صادرات نفتی به محصولات خام پتروشیمی در 
لایه اول و بعد محصولات بــا ارزش افزوده بالاتر 
تغییر گفتمان دادیم، گفت: طی ۱۰ سال گذشته 
سرمایه گذاری خوبی در حوزه دانش بنیان ها انجام 
شــده، اما هنوز این ظرفیت در حــوزه صادراتی 
شکوفا نشده است. بنابراین صادرات در این حوزه 
در اولویت است و مشوق های صادراتی نیز بیش از 
۲٥ درصد بیش از سایر شرکت ها به شرکت های 

دانش بنیان اعطا خواهد شد.
وی در ادامه با بیان اینکه در حوزه ارز تلاش کردیم 
به سمت تک نرخی شدن برویم، اما موفق نبودیم، 
گفت: اما تلاش شد برای صادرات غیرنفتی واقعی 
کشور مزیت هایی مثل روش های دیگر بازگشت 
ارز از جمله بازگشــت طلا و واردات با ارز خود در 
نظر گرفته شده است. همچنین به طور کلی یک 
ابزار مهم، مشوق صادراتی اســت که کل بودجه 
آن ۱۰۰۰ میلیارد تومان که رقم پایینی اســت. 
اما همین رقم هم باید به جای پایان ســال، اول 
 سال به ســازمان تخصیص داده شود که برای آن 

برنامه ریزی شود.

معاون وزیــر صنعت، معــدن و تجــارت امروز با 
بیان اینکه تا پایان دی امســال عرضــه ٣۱ هزار 
خودرو وارداتی به مشتریان در ســامانه یکپارچه 
انجام می شــود، از واردات خودروهای برقی از آبان 
ســال جاری خبر داد. مهدی ضیغمی در حاشیه 
مراسم بیست و هفتمین ســالروز ملی صادرات در 
جمع خبرنگاران اظهار داشت: عرضه خودروهای 
وارداتــی در هفته گذشــته انجام شــد این هفته 
نیز عرضه بعدی انجام می شــود تمرکز ما در این 
 مرحلــه از عرضــه، عرضه خودروهایی اســت که 

در ایران است. 
رئیس سازمان توســعه تجارت ایران بیان داشت: 
هفته قبل ۲ هزار خودرو وارداتی در سامانه عرضه 
شد در هفته جاری نیز احتمالا ۲ هزار خودرو عرضه 
می شود که البته از آنجا که بسیاری از خودروها رزو 
دارد و لذا افرادی که در سامانه خودرو انتخاب می 
کنند در رزو می مانند تا ظرف ماه آینده خودروهای 
ثبت سفارش شده که روی آب است به کشور برسد 

و  تحویل متقاضیان شود. 

معــاون وزیر صمت بیان داشــت: هفته گذشــته 
عرضه خودروهای وارداتی در ســامانه انجام شــد 
و در هفته جــاری نیز فایل ثبت نامی ها به دســت 
شــرکت های وارد کننــده مــی رســد و لذا پس 
از ایــن مرحله پیامــک واریز وجه بصــورت علی 
الحســاب )حداقل نیمی از وجه خریــد خودرو( 
به متقاضیان ارسال می شــود تا زمانی که قیمت 
قطعی خودرو ها مشــخص شــود و پس از اعلام 
قیمت قطعی، شرکت ها می توانند ظرف یک ماه، 
ضمن ارســال دعوت نامه کل وجــه خرید خودرو 
 را دریافت کننــد و خودرو را نیز کمتــر از یک ماه 

تحویل دهند. 
وی افــزود: فرآیند ثبت ســفارش شــرکت ها در 
کارخانه های اصلی انجام شده اســت و امیدواریم 
که بر اساس تعهدی که داده ایم تا پایان آذرماه و یا 
حداکثر دی ماه عرضه را برای ٣۱ هزار نفر متقاضی 
خرید خودرو کــه ثبت نام کرده انــد کامل کنیم 
اگرچه روند واردات کماکان ادامه خواهد داشــت.  
ضمن اینکه واردات خودروهــای برقی نیز از آبان 

ماه آغاز می شود و بعد از اینکه عرضه خودروهای  
برقی وارداتی به تاکسیرانی به اتمام رسید می توان 
برای عرضه خودروهای برقی عمومی نیز اقدام کرد. 
ضیغمی بیان داشــت: برنامه ریزی بــرای واردات 
خودرو  با شــرکت ها اســت و از نظر مــا واردات 
خودرو برای شــرکت ها تا ۶۰ هزار دستگاه ممکن 
اســت ضمن اینکه  شــرکت ها تا ٣٥ تا ۴۰ هزار 
خودرو درخواســت خرید داشــته اند و به صورت 
خرد ارزشــان را برای واردات دریافت می کنند و 
بالغ بــر ۲۰۰ میلیون یورو تاکنــون ارز تخصیص 
 داده ایــم و انشــاء الله تخصیص ارز نیز تســهیل 

می شود. 
وی در خصوص صادرات غیرنفتی نیز بیان داشت: 
موضوع کاهش ارزش جهانی در حوزه پتروشیمی 
و نفت باعث شد باوجود رشد بسیار خوب صادرات 
به لحاظ وزنی دچــار کاهش صــادرات به لحاظ 
ارزش شــود؛ در ۶ ماهه ابتدای امسال ۲۴ میلیارد 
و ۱۰۰ میلیــون دلار صادرات داشــتیم که حدود 
۶۰۰ میلیون دلار کمتر از صادرات ۶ ماهه ابتدای 

سال گذشته است در صورتی که اگر روند صادرات 
مطابق با ارزش صادرات ســال گذشته پیش می 
رود صادرات امســال به لحاظ ارزشی بیش از رقم 

مذکور بود. 
رئیس سازمان توســعه تجارت ایران بیان داشت: 
البته در ماه ششم وضعیت صادرات بهتر شد نسبت 
به ٥ ماهه اول بهتر شد و لذا با روند صادراتی که آغاز 
شده پیش بینی می شود صادرات غیرنفتی امسال 
نسبت به سال گذشته افزایش یابد اما عوامل منطقه 
ای و مباحثی که در خصــوص عوارض صادرات در 
داخل تعیین می شــود بر روی صادرات تاثیرگذار 
اســت. اما امیدواریم با اصلاحاتــی که صورت می 
گیرد و بهره گیری از مشــوق ها به رکورد صادرات 

سال گذشته برسیم و حتی افزایش داشته باشم.
وی افزود: ارز صادرات خشــکبار مانند ارزحاصل 
از صادرات محصولات غیر می تــوان برای واردات 
خودرو و قطعات خودرو اســتفاده شــود و حتی 
برای واردات موبایل بــالای ۶۰۰ دلار نیز می تواند 

استفاده شود.

۷ تن و ۴۵۳ کیلو طلا در ۶ ماه وارد کشور شدجزئیات دهک بندی افراد برای کالابرگ الکترونیکی 

فعالیت ۵۰ مرکز تجاری در کشورهای هدف

واردات خودروهای برقی از آبان امسال آغاز می شود

گروه اقتصاد ایران وجهان
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در نیمه نخســت ســال حدود یک میلیون و صــد هزار تن 
جو بــه ارزش ۴۳۰ میلیون دلار وارد کشــور شــده و واردات 
گندم و برنج نسبت به ســال قبل نصف شــده است. بررسی 
آمارهای تجارت خارجی نشــان می دهد در 6 ماهه نخســت 
ســال جاری 6.۳ میلیــارد دلار انواع کالای اساســی به وزن 
 بیش از 1۰ میلیون تــن وارد و از طریق گمــرکات ترخیص 

شده است.
در نیمه نخســت ســال حــدود یک میلیــون و صــد هزار 
تن جو به ارزش ۴۳۰ میلیون دلار وارد کشــور شــده است. 
واردات جــو حــدود 1۳8 درصد نســبت به مدت مشــابه 
ســال قبل رشد کرده اســت. این در حالی اســت که واردات 

 گندم، برنج، شــکر و کنجاله سویا نســبت به سال قبل نصف 
شده است.

در حوزه واردات نهاده های دامــی حدود ۳ میلیون تن ذرت و 
سویا خریداری شده که به زودی در دسترس کشور قرار خواهد 
گرفت. قائم مقام جهاد کشاورزی از کاهش قابل توجه قیمت 
نهاده جو با اشــاره به کاهش ۳۰ درصدی قیمت جو نسبت به 
قیمتهای مصوب، گفت: ۳ میلیون تن نهاده جدید از قبیل ذرت 
و سویا خریداری و در راه کشورمان است و هم اکنون نزدیک به 
یک میلیون تن جو در انباهاری مرتبط قرار داشته و به راحتی 
در اختیار تولیدکنندگان محصولات نهایی و پایین دستی قرار 

می گیرد.

معاون وزیر امور خارجه گفت: در یکی از کشور های آسیای 
مرکزی شــبکه انتقال گاز و مونیتور کــردن آن را ایجاد 
کرده ایم که صادرات آن درآینده بــه 1.۲ میلیارد دلار هم 

خواهد رسید.
مهدی صفری امروز در بیســت و هفتمین ســالروز ملی 
صادرات که در ســالن اجلاس سران کشــور های اسلامی 
در تهران برگزار شد، گفت: کشــور های آفریقا، آمریکای 
لاتین و آسیای شرق و آســه آن از جمله کشور ها و مناطق 
هدف صادراتی ما هســتند که وزارت خارجه تلاش زیادی 
را برای برقراری تجارت با آن ها انجام داده است، زیرا برخی 
از این کشــور ها اصلا علاقه مند تجارت با ما نبودند، ولی با 

تلاش ما این کشــور ها در تجارت همســوی ما شده اند. او 
گفت: درخصوص صــادرات خدمات فنی و مهندســی به 
شدت در حال پیگیری و انجام هستیم و همچنین در این 
ارتباط پروژه های خوبی در حال اجرا داریم. صفری با اشاره 
به صادرات محصولات دانش بنیان گفت: در بحث صادرات 
محصولات دانش بنیان نیز ما تلاش های بســیاری را انجام 
می دهیم. به طوری کــه در کشــور های آمریکای لاتین 
یک پروژه صادراتی ۳۰۰ تــا ۴۰۰ میلیون دلاری صادرات 

دانش بنیان ها را داریم.
او گفت: همچنین تلاش های بســیار زیادی برای صادرات 
خودرو به کشور های هدف صادراتی از جمله روسیه و روسیه 

سفید انجام شده و قرارداد های بسیار خوبی در این زمینه 
انجام شده اســت و ایران خودرو نیز در این زمینه کار هایی 

را انجام می دهد.
معاون دیپلماســی اقتصادی وزارت امور خارجه گفت: در 
کنار این موضوع از سوی قطعه سازان نیز تلاش می شود تا 
صادرات به کشور های آمریکای لاتین، آفریقایی و آسیای 
میانه CIS انجام شــود. او گفت: یکی از اهداف صادرات ما 
کشورهای مشترک المنافع آسیای مرکزی CIS است که در 
یکی از این کشورها شبکه انتقال گاز و مونیتور کردن آن را 
ایجاد کرده ایم که صادرات آن درآینده به 1.۲ میلیارد دلار 

هم خواهد رسید.

رئیس مرکز توســعه نوغانداری گفت: با افزایش تولید 
پیله تر ابریشم، واردات نخ ابریشــم از ۷۲ به ۴۷ درصد 
کاهش یافته است. عدیل سروی زرگر  از توزیع  ۴۵ هزار 
جعبه تخم نوغان  برای پرورش کرم ابریشــم در میان 
نوغاندارن خبر داد و گفت: سال 1۴۰۰ در کشور ۴۲۰۰ 
جعبه تخم نوغان  و سال گذشــته  86۰۰ جعبه تخم 
نوغان در کشور تولید شد. به گفته او، طی یک برنامه پنج 
ساله در قالب خودکفایی پیش بینی کرده ایم که تولید 

تخم نوغان  به 8۵ هزار جعبه در سال برسد.
ســروی زرگر ادامه داد: با پرورش 8۵ هزار جعبه تخم 

نوغان ۳۳۰۰ تن پیله ابریشم تولید می شود که در این 
صورت تمام دار های قالی های کشــور با نخ ابریشمی 
تولید داخل مزین خواهد شد.  او از کاهش واردات نخ 
ابریشم خبر داد و گفت: با افزایش تولید پیله تر ابریشم 
در داخل، میزان وابســتگی صنایع فرش و منسوجات 
ابریشمی کشــور به واردات نخ ابریشم از ۷۲ درصد به 
۴۷ درصد کاهش یافته اســت. این مقام مسئول ادامه 
داد: میزان تولید نهال توت از 18۰ هزار اصله نهال در 
۲۰ سال گذشــته به ۴8۵ هزار اصله در سال گذشته 
رسیده است، و امسال در حال تولید بیش از یک میلیون 

اصله نهال توت در ۵ استان کشور هستیم. رئیس مرکز 
توسعه نوغانداری تعیین قیمت تضمینی پیله ابریشم و 
قیمت گذاری نهاده نهال توت و تخم نوغان در شورای 
قیمت گذاری را از جمله اتخاد سیاست های حمایتی 
محصولات کشاورزی اعلام کرد و گفت: سال گذشته 
با احتساب یارانه، هر نهال توت با قیمت 8۰۰ تومان و 
هر جعبه نوغان با قیمت ۲۰ هزار تومان میان نوغانداران 
توزیع شد. او گفت: طی چهار سال اخیر در تولید پیله تر 
ابریشم توفیقات خوبی بدست آورده ایم به طوریکه تولید 

این محصول از ۹8۰ تن به 1۷۲۰ تن رسیده است.

معاون وزیر امور خارجه گفت: در یکی از کشــور های 
آسیای مرکزی شبکه انتقال گاز و مونیتور کردن آن را 
ایجاد کرده ایم که صادرات آن درآینده به 1.۲ میلیارد 

دلار هم خواهد رسید.
مهدی صفری امروز در بیست و هفتمین سالروز ملی 
صادرات که در سالن اجلاس سران کشور های اسلامی 
در تهران برگزار شد، گفت: کشور های آفریقا، آمریکای 
لاتین و آسیای شرق و آسه آن از جمله کشور ها و مناطق 
هدف صادراتی ما هســتند که وزارت خارجه تلاش 
زیادی را برای برقراری تجارت با آن ها انجام داده است، 
زیرا برخی از این کشور ها اصلا علاقه مند تجارت با ما 

نبودند، ولی با تلاش ما این کشور ها در تجارت همسوی 
ما شده اند. او گفت: درخصوص صادرات خدمات فنی 
و مهندسی به شدت در حال پیگیری و انجام هستیم و 
همچنین در این ارتباط پروژه های خوبی در حال اجرا 
داریم. صفری با اشاره به صادرات محصولات دانش بنیان 
گفت: در بحث صادرات محصولات دانش بنیان نیز ما 
تلاش های بسیاری را انجام می دهیم. به طوری که در 
کشور های آمریکای لاتین یک پروژه صادراتی ۳۰۰ تا 

۴۰۰ میلیون دلاری صادرات دانش بنیان ها را داریم.
او گفت: همچنین تلاش های بســیار زیــادی برای 
صادرات خودرو به کشور های هدف صادراتی از جمله 

روسیه و روسیه سفید انجام شده و قرارداد های بسیار 
خوبی در این زمینه انجام شده است و ایران خودرو نیز 

در این زمینه کار هایی را انجام می دهد.
معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه گفت: در 
کنار این موضوع از سوی قطعه سازان نیز تلاش می شود 
تا صادرات به کشور های آمریکای لاتین، آفریقایی و 
آسیای میانه CIS انجام شود. او گفت: یکی از اهداف 
صادرات ما کشورهای مشترک المنافع آسیای مرکزی 
CIS است که در یکی از این کشورها شبکه انتقال گاز 
و مونیتور کردن آن را ایجاد کرده ایم که صادرات آن 

درآینده به 1.۲ میلیارد دلار هم خواهد رسید.

رئیس اتحادیه فروشندگان دستگاه های صوتی و تصویری، 
تلفن همراه و لوازم جانبی تهران با اشاره به مشکلات صنف 
موبایل و کالاهای صوتی و تصویــری و رکود حاکم بر این 
بازار، اظهار کرد: مغازه داران همه دست روی دست گذاشته 
و نشسته اند. چرا که دیگر کسی برای خرید نقدی به مغازه ها 

مراجعه نمی کند.
محمدرضا رمضان، رئیس اتحادیه فروشندگان دستگاه های 

صوتی و تصویری، تلفن همراه و لوازم جانبی تهران بیان کرد: 
در حال حاضر شاهد حجم بالایی از تبلیغات تلویزیونی برای 
فروش قســطی لوازم خانگی، صوتی و تصویری و موبایل 
از سوی فروشگاه های بزرگ هستیم. بنابراین مغازه داران 
همه دست روی دست گذاشتند و نشسته اند. چرا که دیگر 
کسی برای خرید نقدی به مغازه ها مراجعه نمی کند. رئیس 
اتحادیه فروشندگان دستگاه های صوتی و تصویری، تلفن 

همراه و لوازم جانبی تهران با بیان اینکه فروش قسطی لوازم 
خانگی، صوتی و تصویری و موبایل از سوی فروشگاه های 
بزرگ موجب شده که مغازه داران نتوانند فعالیت زیادی 
در این صنف داشته باشند، پیشنهاد داد: بهتر است همین 
روش و شرایطی که برای فروش قسطی فروشگاه های بزرگ 
در نظر گرفته شده، با همکاری اتحادیه برای مغازه داران نیز 

در نظر گرفته شود.

وزیر راه و شهرسازی از تدارک ۵۰۰ هزار قطعه زمین 
در روستاهای سراسر کشــور تا پایان سال خبر داد و 
گفت: 1۰۵ هزار مسکن مهر تاکنون تکمیل شده است 

و تعیین تکلیف بقیه آنها در دستور کار است.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، » مهرداد بذرپاش« 
در نشست تخصصی نهضت ملی مســکن با حضور 
مدیران ملی و استانی و مسوولان مرتبط که در استان 
های سراسر کشــور در حوزه مسکن تصمیم گیری و 
ایفای نقش می کنند، افزود: امروز درباره تصمیمات 
اتخاذ شده و عملکردها در بخش های مختلف مسکن 
و ظرفیت هایی که در حوزه آماده ســازی و کمک به 
پروژه نهضت ملی وزارت راه و شهرسازی را یاری می 
کند، بحث و تبادل نظر شد که همه پروژه ها در چند 
بخش مرور می شود. وی ادامه داد: یک بخش، تامین 
زمین است که با رصد وضعیت آن، رشد خوبی محرز 
است و امروز با بیش از ۵1 هزار هکتار که 1۵ هزار هکتار 
در قالب شهرک های جدید و بقیه در حوزه الحاق به 
محدوده است، جهش قابل توجهی انجام شده است. 
وی ادامه داد: ۹۲ شهرک جدید نیز در دستور کار است 
و برخی از آن ها در استان به تایید رسیده است که البته 
مسیر تصویب با رعایت همه جوانب و ملاحظات انجام 
می شود و این مسیر تا آخر سال با سرعت ادامه می یابد.
وزیر راه و شهرســازی اظهار داشــت: در بخش های 
مسکن حمایتی، بافت فرسوده، خودمالکی و غیره در 
فازهای مختلف با پیشرفت های مختلف تا پایان سال 
به سرانجام می رسد. بذرپاش، اصلی ترین شاخص هایی 
که ساخت را شــدت می بخشــد را آورده متقاضی و 
تسهیلات بانکی عنوان کرد و گفت: بانک ها تاکنون 
رشد ۲1 درصدی در تعهد داشته اند، اما کافی نیست و 

نمی تواند ما را به نقطه قابل قبول برساند.
وی یادآور شد: جلسات شورای عالی مسکن با حضور 
رییس جمهور به صــورت مرتب برگزار می شــود و 
مصوبه های خوبی نیز به تصویب رسیده است. همچنین 
با همراهی تیم های مختلف بازرسی، جلسات مشترک 
زیادی با بانک مرکزی داشته ایم تا در پنج تا 6 ماه باقی 

مانده تا پایان سال عملیات ساخت شتاب بگیرد.

تکمیل ۱۰۵ هزار مســکن مهر و تعیین 
تکلیف بقیه پروژه های آن

وزیر راه و شهرسازی بیان داشت: از طریق روش های 
مختلف تهاتر زمین سعی شــد خلأها پوشش داده 
شود. همچنین تلاش می شود تعهدات مسکن مهر 
تعیین تکلیف شوند که در این راستا از تکمیل 1۰۵ هزار 
واحد مسکونی عبور کردیم و سعی می شود آنان که 
درصد پیشرفت بالاتر دارند، هرچه سریع تر انجام شوند.

لزوم تبعیت از قانون جهش تولید مسکن در مناطق آزاد
وی با اشاره به پیگیری مصوبات شورای عالی مسکن 
و تعاملات مربــوط به حوزه راه و شهرســازی درباره  
زمین های مناطق آزاد مثل جزایر کیش و قشم، گفت: 
مناطق آزاد قوانین خاص دارند اما قانون مادر، قانون 
جهش تولید مسکن است که همه جا جاری و ساری 

است.
وزیر راه و شهرسازی عنوان کرد: در برخی از استان ها 
مشکل تأمین زمین داریم، مثل مناطق کوهستانی یا 
اراضی کشاورزی مثل کردستان، ایلام و لرستان که 
مقرر شده است بخشی را از طریق شهرک های جدید 
که در مجاورت شهرهاست و همچنین نقاط روستایی 

پوشش دهیم.

تدارک ۵۰۰ هزار قطعه زمین در روستاهای 
سراسر کشور تا پایان سال

وی با اشاره به ساخت شهرک ها و روستاهایی که در 
حریم شهرها هستند، تصریح کرد: تا پایان سال ۵۰۰ 
هزار قطعه زمین در روستاهای سراسر کشور تدارک می 

بینیم و این خط تلاش جدید ماست.
بذرپاش توضیح داد: آماده ســازی زمین در مقیاس 
میلیونی نیز پروژه گســترده و مفصلی است و منابع 
مالی زیادی طلب می کند که امســال بخشی از آن 
از طریق واگــذاری به قرارگاه خاتــم الانبیا، قرارگاه 
امام حســن و شــهرداری ها واگذاری انجام و سبب 
شــد که عملیات آماده سازی ســرعت بگیرد. وزیر 
راه و شهرســازی دربــاره آورده مــردم نیــز گفت: 

 متقاضیان نسبت به پیشرفت پروژه ها اعتماد و آورده 
تزریق می کنند.

رشد تولید و کاهش تورم با تامین مسکن
وی ادامه داد: ما دو هدف در کشور داریم؛ رشد تولید و 
کاهش تورم که سهم عرضه گسترده تر زمین و مسکن 
برای کاهش تورم چشمگیر است و این موضوع نیازمند 

منابع مالی است.
به گفته بذرپاش، رشــد تولید نیز به مسکن مربوط 
می شود که اگر دستگاه های اقتصادی به دنبال رشد 
تولید و افزایش نرخ رشد تولید ناخالص داخلی هستند، 
این رشد تولید از مسیر مسکن می گذرد و از بانک ها می 

خواهیم با تزریق منابع این مهم را انجام دهند.
وی درباره ســرعت نهضت ملی و نقش انبوه سازان، 
گفت: نهضت ملی مســکن یعنی همه اجزایی که در 
ساخت و ساز ایفای نقش می کنند پای کار باشند که 
در این راستا آوردن مجموعه های مختلف از جمله انبوه 
ســازان و دیگر نهادها و گروه ها، در برنامه بوده است، 
آیین نامه مشارکت نقدی و غیرنقدی نیز به استان ها 
ابلاغ شده است که ایجاد انگیزه کنند. بذرپاش درباره 
تامین مصالح ساختمانی و قیمت زمین، توضیح داد: در 
پروژه های نهضت ملی مسکن، قیمت زمین تقریبا صفر 
شده است و هزینه ساخت مربوط به مصالح است که 
رییس جمهور نیز در این حوزه کاهش قیمت تمام شده 

را خواستار شدند.
وی اضافه کرد: فولاد و سیمان بخش اعظم مصالح را 
تشکیل می دهند و هر روز تاخیر برای خروج این دو 
از بورس مایه خسران است و این موضوع کارشناسی 
شــده اســت. همچنین در حوزه قیمت تمام شده 
مسکن، عوارض شهرداری ها و بیمه نیز تا بخش قابل 
توجهی کاهش داده شد. از سوی دیگر قیمت عوارض و 

بیمه های ساخت نیز حداقلی است.
وزیر راه و شهرسازی در خاتمه یادآور شد: نهضت ملی 
مسکن یعنی مشارکت همه اجزای کشور که امیدواریم 
با همکاری همه سازمان ها و اجزای مختلف، به درستی 

به سرمنزل مقصود برسد.

رییس ســازمان توســعه 
تجــارت از افزایش تعداد 
رایزنــان بازرگانــی در 
کشــورهای هدف و ایجاد 
۵۰ مرکز تجاری ایران در 
۳۵ کشور خبر داد و گفت: مجموع صادرات کشور 
از ابتدای امسال تاکنون ۲۴ میلیارد دلار بوده است 
که رشد ۲۹ درصدی وزنی نشان می دهد. به گزارش 
ایرنا، »مهدی ضیغمی« در بیست و هفتمین سالروز 

ملی صادرات افزود: راهبرد دولت سیزدهم از زمان 
آغاز دولت توسعه تجارت با کشورهای مختلف بود 
که عملکرد دو سال گذشته نشــان از دستیابی به 

این هدف دارد.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت خاطرنشان کرد: 
توسعه تجارت با کشورهای همسو و مقاصدی که 
پیش از این مــورد غفلت بوده انــد، راهبرد دولت 
ســیزدهم از آغاز فعالیت بود که در همین راســتا 
توســعه مبادلات تجاری بــا آمریــکای جنوبی، 
کشــورهای آســیایی و قاره آفریقا در دستور کار 

قرار دارد.

وی بیان داشت: در همین پیوند، عضویت در اتحادیه 
اقتصادی شــانگهای و بریکس نوید توسعه تجارت 
و دســتیابی به بازار بسیاری از کشــورها را دارد. 
این مقام مســوول با بیان اینکه اهمیت این روز بر 
هیچکس پوشــیده نیســت و باید صادرکنندگان 
را ارج بنهیــم، اظهار داشــت: بیــش از یک دهه 
است که رهبر معظم انقلاب شــعار سال را توسعه 
اقتصادی نامگذاری کرده اند و باید گفت توســعه 
اقتصادی بدون پیوســت صادرات محقق نخواهد 
شــد، به همین دلیل روز ملی صادرات مهم ترین 
روز تقویم کشــور محسوب می شــود که هر ساله 

توجه بیشتری را به خود جلب می کند. ضیغمی با 
بیان اینکه رهبر معظم انقلاب در آغاز سال جدید 
و هفته دولت به تحول در تجارت خارجی کشــور 
اشاره داشــتند، تصریح کرد: پارســال ۵۳ میلیارد 
دلار صادرات انجام شد و توانســتیم به رکورد بی 
سابقه ای در این بخش دســت یابیم که نشان می 
 دهد به سمت پرداخت خرج کشــور از این مسیر 

حرکت می کنیم.
وی با اشاره به اینکه در نیمه نخست امسال افت ۳۰ 
درصدی صادرات در بخش انرژی را شاهد بودیم که 
به دلیل کاهش ارزش در بخش پتروشیمی و معدنی 
بود، تاکید کرد: ۲۹ درصد رشد وزنی در همین مدت 
رقم خورد که بیشتر مربوط به بخش های صنعت، 
معدن و کشاورزی بود و تاکنون ۲۴ میلیارد صادرات 
انجام شده اســت که امیدواریم تا پایان سال این 

کاهش جبران شود.
رئیس کل ســازمان توســعه تجارت با بیان اینکه 

همه ابزارها را بــرای فراهم کردن زیرســاخت ها 
مورد اســتفاده قرار داریم، تاکید کرد: صدور مجوز 
1۰۰ نمایشــگاه خارجی، برپایی نمایشــگاه های 
مختلف داخلی، برگزاری همایش توســعه تجارت 
به کشورهای غرب آفریقا و »ایران اکسپو« با حضور 
یک هزار و ۳۰۰ تاجر از ۷۰ کشور، از جمله اقداماتی 

بود که نوید توسعه تجارت را به دنبال داشته است.

تعداد رایزنان بازرگانی به ۴۵ نفر افزایش 
می یابد

وی با اشاره به اعزام ۲۰ رایزن بازرگانی به کشورهای 
هدف با وجود همه مشکلات، تصریح کرد: تا پایان 
سال آینده این رقم به ۴۵ رایزن خواهد رسید، اما 
این تعداد کافی نیست، زیرا بسیاری از کشورهای 
بیش از یک رایزن برای پیگیری اهداف خود در یک 
مقصد دارند و یک نفر نمی تواند نیاز توسعه تجارت 

کشور را تامین کند.
ضیغمی با بیــان اینکه ایجاد نمایندگی ســازمان 
توســعه تجارت در کشــورهای هــدف را دنبال 
می کنیم، تاکید کرد: در کشورهایی که امکان اعزام 
رایزن نبود، اقدام به برپایی مرکــز تجاری در این 
کشــورها کردیم که اکنون در ۳۵ کشور ۵۰ مرکز 
تجاری داریم، پیش از این در این زمینه شــرایط 

نامنظم و آشفته بود.
وی با اشــاره به راه اندازی شــرکت های مدیریت 
صادرات برخلاف غفلت ها در دهه های گذشــته، 

تاکید کرد: در 1۰ سال گذشته سرمایه گذاری در 
زمینه دانش بنیان ها افرایش داشت که این بخش 
در حوزه صادرات شکوفا نشــده اند، اما ۲۵ درصد 
بیشتر از سایر شــرکت ها به این بخش مشوق های 

صادراتی ارائه می شود.

تصویب بسته حمایت از صادرات خدمات فنی 
و مهندسی در دولت طی هفته های آینده

رییس ســازمان توسعه تجارت با اشــاره به موفق 
نبودن در تک نرخی کردن ارز گفت: برای صادرات 
خرد اقداماتــی انجام دادیــم که با نــرخ بهتری 
محصولات خود را به فروش بگذارنــد، ارز خود را 
بازگردانند و تســویه کنند. وی با اشــاره به تهیه 
بسته حمایتی از صادرات خدمات فنی و مهندسی 
خاطرنشان کرد: این بخش نقش مهمی در صادرات 
دارد که این بســته حمایتی تا هفته های آینده به 

تصویب هیات وزیران خواهد رسید.
ضیغمی با تاکیــد بر اینکه مشــوق های صادراتی 
یکی از ابزارهای توسعه صادرات محسوب می شود، 
تصریح کرد: اســتفاده از این ابزار بــرای افزایش 
صادرات نبایــد در پایان ســال و در زمان محدود 
انجام شــود؛ بلکه حجم هزار میلیــارد تومان باید 
در ابتــدای ســال یا به طــور مســتمر تخصیص 
داده شــود تا بتوان اقدامات موثــری را رقم زد و 
 در جهت تکریم از صادرکنندگان مورد اســتفاده 

قرار داد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

صادرات غیرنفتی از مرز ۲۴ میلیارد دلار گذشت

رکوردزنی صادرات غیرنفتی

واردات نخ ابریشم کاهش یافت

صادرات گاز به آسیای میانه به ۱.۲ میلیارد دلار می رسد

فروشگاه های بزرگ در حال بلعیدن فروشگاه های کوچک هستند

تدارک ۵۰۰ هزار قطعه زمین در روستاها تا پایان سال

صادرات گاز به آسیای میانه به ۱.۲ میلیارد دلار می رسدواردات ۴ کالای اساسی نصف شد 

تمرکز بر تولید صادرات محور 
عبدالمجید شیخی، اقتصاددان

توسعه صادرات به تقویت ذخایر ارزی و افزایش تراز حساب های جاری کشور منجر شده است. هر اندازه 
بر روی تولید صادرات محور تمرکز داشته باشیم ارزآوری و رشد اقتصادی را رونق خواهیم داد. تولید از 
ابتدا باید صادرات محور باشد. ارزآروی باید هدف نخست تولید شود. خطوط تولید باید کالای باکیفیت 
تولید کنند تا در بازارهای جخانی مشتری داشته باشد و کیفیت کالای تولید شده باید با نمونه خارجی 

مطابقت و برابری داشته باشد. 
دولت سیزدهم برخلاف دولتهای قبلی که رویکرد بسته تری نســبت به تعامل با دنیا داشت و محور 
فعالیت های خود را بر ارتباط گیری و مبادلات اقتصادی با غرب گذاشته بود، تعاملات اقتصادی خود 
را به چند کشــور غربی یعنی اروپایی محدود نکرد. بلکه با نگاه وسیع تر با اذعان به این موضوع که هر 
تعامل تجاری و روابط اقتصادی و سیاسی با دنیا به نفع منافع ملی ایران تمام می شود - رشد اقتصادی 

را کلید زده است.
پیشرفته ترین و توسعه یافته ترین اقتصادهای دنیا از معامله و تجارت با سایر کشورها گریزان نیستند، 
بلکه تعامل با هر کشوری را به نفع منافع خود ارزیابی کرده و به دنبال باز کردن پنجره های جدید تجاری 
به روی کشور و اقتصاد خود هستند. به نظر می رســد دولت سیزدهم براین اساس، سیاست گذاری ها 

و مسیر درستی را در پیش گرفته که در نهایت به تولید، صادرات و ارز آوری کشور منتهی می شود.
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فناوری و 
اطلاعات

واردات ۶.۵ میلیون دستگاه گوشی تلفن همراه 
در ۶ ماهه سال جاری ۶ میلیون و ۴۳۵ هزار و ۱۴۱ دستگاه گوشی تلفن همراه به دو شیوه 
تجاری و مسافری وارد کشور شده است. ارزش این میزان گوشی تلفن همراه یک میلیارد و 
۳۴۴ میلیون و ۱87 هزار دلار بوده است. در این مدت ۶ میلیون و ۱۶8 هزار و ۵97 دستگاه 
به ارزش یک میلیارد و ۱8۵ میلیون و 78۳ هزار دلار به شیوه تجاری و 2۶۶ هزار و ۵۴۴ 
دستگاه به ارزش ۱۵8 میلیون و ۴0۳ هزار دلار به شیوه مسافری وارد گردید. شایان ذکر 
است، آمار واردات تلفن همراه در ۶ ماهه سال جاری ذیل کدهای شماره 8۵۱7۱2۱0 و 
8۵۱7۱۳90 به شرح گوشی های تلفن همراه هوشمند و کدهای شماره 8۵۱7۱220 و 

8۵۱7۱۴20 به شرح گوشی تلفن همراه با صفحه کلید غیر لمسی می باشد.

برخورد با متخلفان پیامک انبوه 
معاون امور پستی، ارتباطی و فناوری اطلاعات رگولاتوری گفت: رگولاتوری اپراتورهای 
تلفن همراه را ملزم کرده است به منظور دریافت پیامک رضایت و درخواست مشترکان را 
دریافت کند. به گزارش سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی؛ مجید حقی معاون 
امور پستی، ارتباطی و فناوری اطلاعات رگولاتوری با اشاره به اینکه در برخی موارد اطلاعات 
مشترکان توسط برخی افراد سودجو برای ارسال پیامک انبوه مورد استفاده قرار می گیرد، 
گفت: برای رفع این موضوع، اپراتورهای همراه ملزم شده اند تا در صورت ارسال پیامک 
بدون درخواست و رضایت مشترک، بلافاصله با متخلفان برخورد کرده و برای توقف ارسال 

پیامک، سر شماره مورد نظر را به رگولاتوری اعلام کنند.
وی افزود: مشترکانی که بدون رضایت، برایشــان پیامک های انبوه ارسال می شود نیز 
می توانند به آدرس اینترنتی cra.ir.۱9۵ مراجعه کرده و شــکایت خود را ثبت کنند. 
رگولاتوری شکایات را بررسی و حداکثر ظرف مدت 2۴ ساعت نتیجه را اعلام می کند و در 
صورت تکرار تخلف، موارد به کمیته تخلفات رگولاتوری ارجاع و برابر مقررات با متخلفان 
برخورد می شود. کمیسیون تنظیم مقررات ارتباطات پیش از این مصوبه 270 را درباره 
مقررات حاکم بر ارائه خدمات محتوایی پیامکی مصوب و به اپراتورها ابلاغ کرده بود. علاوه 
بر این، اپراتورها ملزم شده بودند که برای اطمینان از درستی انجام فرآیند احراز هویت، 
علاوه بر انجام فرآیند حضوری احراز هویت مشترکان با استفاده از کارت ملی و شناسنامه 
عکس دار، برای فروش سیم کارت های دوم و بیشتر، از رمز یک بار مصرف )OTP( استفاده 
کنند. همچنین ارسال کنندگان پیامک های اطلاع رسانی از سرشماره های خدماتی ملزم 
شده بودند که عبارت "لغو ۱۱" را در انتهای پیامک خود درج کنند تا مشترکان بتوانند با 
ارسال عدد ۱۱ به سرشماره ای که از آن پیامک دریافت کرده اند، ادامه دریافت پیامک را 
لغو و برای عضویت مجدد و دریافت پیامک های اطلاع رسانی خدماتی، عدد ۱2 را به همان 

سر شماره ارسال کنند.

رقیب چینی آیفون ۱۵ کولاک کرد
طبق بررسی یک شرکت تحقیقاتی، شرکت چینی هواوی در مدت شش هفته، ۱.۶ میلیون 

دستگاه تلفن هوشمند »میت ۶0 پرو« فروخته است.
شرکت تحقیقاتی کانترپوینت اعلام کرد: از این میزان فروش، بیش از ۴00 هزار دستگاه 
در دو هفته گذشته به فروش رفته است که فروش آیفون ۱۵ از سوی اپل در سرزمین اصلی 
چین آغاز شد. کانترپوینت بدون ارائه آمار دقیق، اعلام کرد که فروش آیفون ۱۵ در ۱7 روز 

نخست عرضه به بازار چین، ۴.۵ درصد در مقایسه با آیفون ۱۴ کاهش داشت.
هواوی در اقدامی غافلگیرانه، گوشی رده بالای »میت ۶0 پرو« را در اواخر اوت روانه بازار 
کرد. تحلیلگران می گویند این گوشی از تراشه ســاخت چین استفاده کرده و به منزله 
موفقیت غیرمترقبه هواوی در مواجهه با سال ها تحریم آمریکا علیه این شرکت چینی 
است. ایوان لام، تحلیلگر ارشد کانترپوینت گفت: این گوشی پرتقاضا بوده و موجودی آن 
در بازار به سرعت خریداری شده است. مجموع فروش جهانی تلفن هوشمند در سه ماهه 
سوم سال 202۳، به دلیل تقاضای ضعیف برای برندهای بزرگ، کاهش هشت درصدی 
داشت. هواوی، برند آنر و گروه ترانسیون )Transsion Group(، تنها برندهایی بودند که 
در این مدت، رشد سال به سال را تجربه کردند. بر اساس گزارش رویترز، طبق آمار آکادمی 
اطلاعات و ارتباطات چین، فروش تلفن هوشمند در چین تقریبا ثابت بود و بر مبنای سال 

به سال، 0.0۳ درصد رشد کرد و به ۱8.99 میلیون دستگاه رسید.

اشتراک کانال با طرح »اینترکانکشن« پیام رسان ها
معاون سیاستگذاری و اعتباربخشی سازمان فناوری اطلاعات ایران گفت: در حال پیاده 
سازی فازهای بعدی طرح اتصال متقابل پیام رسانها هستیم. حامد منکرسی در خصوص 
آخرین آمار استفاده از طرح اتصال متقابل پیام رسان های بومی )طرح اینتر کانکشن( گفت: 
روند استقبال مردم از طرح اتصال متقابل پیام رسان های بومی به یکدیگر در حال افزایش 
است و در حال حاضر حدوداً یک و نیم میلیون کاربر از طرح اتصال متقابل پیام رسان های 
بومی استفاده می کنند. وی در ادامه به دیگر فعالیت ها جهت افزایش استقبال از طرح اتصال 
متقابل پیام رسان ها اشاره کرد و افزود: در حال پیاده سازی فازهای بعدی این طرح هستیم 
که یکی از این فازها اضافه شدن کانال های مشترک به طرح اتصال پیام رسان ها است به این 
ترتیب که می توان یک کانال در یک پیام رسان ایجاد کرد و کاربران در دیگر پیام رسان ها 

می توانند عضو آن کانال شوند.
منکرسی در ادامه با اشاره به قابلیت اتصال پیام رسان های بومی به پیام رسان های خارجی 
و بالعکس نیز گفت: زمانی که طرح اتصال متقابل پیام رسان ها )طرح اینتر کانکشن( با 
استانداردهای لازم در پیام رسان های خارجی هم پیاده سازی شود در آینده قابلیت اتصال 

پیام رسان خارجی به پیام رسان ایرانی و بالعکس برقرار خواهد شد.
معاون ســازمان فناوری اطلاعات گفت: به این منظور طرح اتصال متقابل می تواند بین 
پیام رسان بومی و خارجی اجرایی شــود. طرح اتصال پیام رسان های بومی در فاز اول در 
۵ اردیبهشت ماه رونمایی و به این ترتیب انتقال پیام و فایل بین پیام رسان ها ایجاد شد. 
قابلیت ایجاد کانال و گروه مشترک نیز در فاز دوم طرح اجرا خواهد شد. کاربران هرکدام از 
پیام رسان های داخلی می توانند با مراجعه به تنظیمات نرم افزار، از قسمت حریم خصوصی 
و امنیت، این قابلیت را فعال کنند تا به این ترتیب کاربر بتواند به پیام رسان مورد علاقه خود 

اجازه دهد که از سایر پیام رسان ها برایش پیام ارسال شود.

راه اندازی پارک مشترک علم و فناوری ایران و ازبکستان 
در دیدار معاون علمی و فناوری ایران و وزیر آموزش عالی ازبکستان توافق شد پارک علم 
و فناوری با مشارکت دو کشور در ســمرقند راه اندازی شود. به گزارش مرکز ارتباطات و 
اطلاع رســانی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، روح الله 
دهقانی در حاشیه دیدار با وزیر علوم، آموزش عالی و نوآوری ازبکستان در تاشکند گفت: 
پارک علم و فناوری با مشارکت دو کشور و سرمایه گذاری بخش خصوصی در شهر سمرقند 
ازبکستان راه اندازی خواهد شد. وی گفت: این پارک علم و فناوری با حضور مجموعه های 
دانش بنیان و کسب و کارهای نوپا )استارتاپ ها( راه اندازی می شود. معاون علمی فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور در ادامه افزود: مراحل مقدماتی و رایزنی ها میان دو 
کشور تا دو ماه آینده آغاز می شود و دو طرف ملزم به فراهم کردن زیرساخت ها و الزامات 
این پارک خواهند بود.  عبدالرحمن اوف، وزیر علوم، آموزش عالی و نوآوری ازبکستان نیز با 
استقبال از این پیشنهاد جمهوری اسلامی ایران اظهار داشت: ما به دنبال همکاری در این 

زمینه هستیم و این پارک در کنار دانشگاه سمرقند راه اندازی خواهد شد.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور به دعوت وزیر نوآوری ازبکستان 
برای حضور در رویداد هفته بین المللی نوآوری ازبکستان به آن کشور سفر کرده است. روح 

الله دهقانی طی این سفر با وزیر صنعت ازبکستان هم ملاقات خواهد داشت.
بازدید از نمایشگاه هفته نوآوری ازبکستان که 2۵ شرکت دانش بنیان ایرانی در قالب پاویون 
جمهوری اسلامی ایران در آن حضور دارند، بازدید از خانه نوآوری و فناوری ایران در تاشکند و 
زمینه سازی برای عقد چند قرارداد فناوری و توسعه صادرات دانش بنیان از دیگر برنامه های 

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور در سفر به ازبکستان است.

اخبار

دبیر ســتاد فنــاوری نانو از 
صــادرات ۶9 میلیون دلاری 
محصولات نانویــی خبر داد 
و گفت: ســه حوزه ســاخت 
و ســاز، خودرو و نفت، گاز و 
پتروشیمی به ترتیب بیشترین سهم را از بازار محصولات 

نانو داشته اند.
عماد احمدوند در نشســت تحلیل بازار محصولات نانو 
ساخت ایران که در محل ســتاد برگزار شد با اشاره به 
اینکه یکی از الزامات پیشرفت فناوری نانو در کشور پایش 
مداوم مسیر تجاری ســازی فناوری های نانو در بستر 
بنگاههای اقتصادی است، گفت: هر ساله پیمایش بازار 
محصولات فناوری نانو با هدف تحلیل اقتصادی شرکت 
های فناوری نانو ، شناخت وضعیت بازار کالا ها و خدمات 
فناوری نانو و همچنین ارزیابی اثربخشی سیاست ها و 
ابزارهای حمایتی توسعه و تجاری سازی فناوری نانو به 
وسیله ستاد نانو انجام می شود که در حال حاضر نتایج 

آن در سال ۱۴0۱ مشخص شده است.
احمدوند ضمن اعلام اینکه تا پایان ســال ۱۴0۱ تعداد 
۱۴28 محصول نانو به وســیله ۳۵0 شــرکت فعال در 
این حوزه تجاری شده و از واحد ارزیابی و نظارت ستاد 
فناوری نانو، گواهی نانو مقیاس دریافت کرده اند، گفت: 
مجموع بازار فروش این محصولات در سال ۱۴0۱ بیش 
از ۳0 هزار میلیارد تومان بوده که نسبت به سال گذشته 
۵0 درصد رشد داشته است. همچنین بیش از ۶ درصد 

از این بازار یعنی معادل ۶9 میلیون دلار را صادرات این 
محصولات تشکیل می دهد.

دبیر ســتاد توســعه نانو با بیان اینکه معادل ارزی بازار 
فروش محصــولات نانویی ســاخت ایران بر اســاس 
متوســط روزانه نــرخ دلار ســال ۱۴0۱ برابر ۱۱2۵ 
میلیون دلار ارزیابی شــد، خاطرنشــان کرد: در دوره 
چهار ساله گذشــته بازار محصولات نانو ساخت داخل 
از ۴/۴ هــزار میلیارد تومان در ســال 98 به ۴/۳0 هزار 
میلیارد تومان در سال ۱۴0۱ رسیده که متوسط رشد 
سالانه 90 درصد را در این دوره نشان می دهد و حدود 
۵0 درصد بیشــتر از متوســط نرخ تورم سالانه کشور 
 در این دوره بر اســاس اعلام رســمی مرکز امار ایران 

بوده است.
وی افزود: سه حوزه صنعتی ساخت و ساز ،خودرو و نفت 
،گاز و پتروشــیمی به ترتیب بیشترین ســهم را از بازار 
محصولات نانو در سال ۱۴0۱ داشته اند. نزدیک به نیمی 
از بازار فناوری نانوی کشور مربوط به حوزه ساخت و ساز 
است؛ همچنین حدود 90 درصد از بازار دو حوزه بعدی 
یعنی خودور و نفت و گاز را انواع نانو کاتالیســت های 

خودرو و نفت و پتروشیمی تشکیل می دهند.
احمدوند با اعلام اینکه چهار فناوری نانو پوشــش، نانو 
کاتالیست، نانو آمیزه سازی و پرداخت و عملیات سطحی 
بیشترین سهم را در تولید محصولات نانوی ساخت ایران 
دارند، تصریح کرد: حدود 70 شــرکت با حجم فروش 
نانوی بالای ۱00 میلیارد تومان در سال در کشور فعال 
هستند که 8۵ درصد از حجم بازار فناوری نانو ایران را 

در اختیار دارند.
وی در ادامه اعلام کرد که در ســال ۱۴0۱ بیش از ۶9 

میلیون دلار از محصولات نانوی ســاخت ایران به ۴8 
کشور در ۵ قاره دنیا صادر شده است و بیش از 80 درصد 
از صادرات محصولات نانو به ترتیب به کشورهای عراق، 
افغانستان، روسیه، ترکیه،گرجستان و آذربایجان بوده 

است.
دبیر ستاد نانو با اشاره به اینکه ۳ قلم داروی نانوی ضد 
سرطان ایران در 7 سال گذشــته حدود 9 میلیون دلار 
صادرات داشته، گفت: در همین مدت با تولید این داروها 
از خروج بیش از 90 میلیون دلار ارز از کشور جلوگیری 
شده است. ســهم فروش کل این ســه قلم دارو ۵۳0 
میلیارد تومان، حجم فروش بــازار داخل ۳70 میلیارد 
تومان و کاهش هزینه بیمه 700 میلیارد تومان برآورد 

شده است.

احمدوند ادامــه داد: باتولید ایــن نانوداروها و کاهش 
واردات آنهــا کاهش هزینه شــرکتهای بیمــه گذار از 
مجموع فروش داخلی این داروها در سال گذشته بیشتر 

بوده است.
وی ضمن بیان اینکه در حــال حاضر حدود 70 درصد 
از کل نانو کاتالیســت های صنایع گاز و پتروشــیمی 
ایران در داخل کشور تولید می شــود، افزود: در حوزه 
نانو پوشــش در ســال های اخیر ۵ شــرکت در تولید 
تجهیزات پوشش دهی صنعتی نانو فعال بوده اند که با 
تولید این تجهیزات حدود ۱00 برابر مجموع فروش این 
شرکت بازار ثانویه محصولات نانو پوشش از قبیل شیر 
الات بهداشتی،کاشــی، یراق الات، چینی و بلور جات و 

مصنوعات فلزی توسعه پیدا کرده است.

دبیر ستاد فناوری نانو خبر داد:

صادرات ۶٩ میلیون دلاری محصولات نانو 
News kasbokar@gmail.com

وزیر علوم، آموزش عالی و نوآوری ازبکستان بر استفاده 
از تجارب ایــران در حوزه علم و فنــاوری تاکید کرد. 
روح الله دهقانی فیروزآبادی، معــاون علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیــان رییس جمهور کــه به منظور 
توســعه همکاری های علمی و فناوری به ازبکســتان 
سفر کرده است، از نمایشگاه بین المللی هفته نوآوری 
ازبکستان در تاشکند بازدید کرد. ابراهیم عبدالرحمانف، 
وزیر علوم ازبکســتان در بازدید معــاون علمی رئیس 
جمهور کشورمان از نمایشگاه بین المللی هفته نوآوری 
ازبکستان درخواست استفاده از تجارب ایران در حوزه 

علم و فناوری را بیان کرد.
دهقانی فیروزآبادی که به دعوت ابراهیم عبدالرحمانف، 
وزیر آمــوزش عالی، علوم و نوآوری ازبکســتان از روز 

گذشته چهارشنبه 2۶ مهر به آن کشور سفر کرده است، 
با استقبال و همراهی وزیر آموزش عالی، علوم و نوآوری 
ازبکستان از بخش های مختلف نمایشگاه هفته نوآوری 

ازبکستان بازدید کرد.
در این نمایشــگاه علاوه بر شــرکت ها و سازمان های 
مختلف ازبکستان، 2۵ شرکت دانش بنیان ایرانی نیز 
در قالب پاویون جمهوری اسلامی ایران که بزرگترین 
پاویون نمایشگاه است، تازه ترین طرح ها و دستاوردهای 
فناورانه خود را در معرض دیــد بازدیدکنندگان قرار 

داده اند.
این شــرکت ها در بخــش مراقبت های بهداشــتی، 
کشــاورزی و فناوری اطلاعات تخصــص دارند که از 
زمینه های مورد علاقه ایران و ازبکستان برای توسعه 

همکاری هاســت. دهقانی فیروزآبــادی همچنین در 
نشستی مشترک با وزیر علوم، آموزش عالی و نوآوری 
ازبکستان در تاشکند بر توسعه همکاری های علمی و 
فناوری دو کشور و ایجاد پارک علم و فناوری مشترک 
با ســرمایه گذاری بخش خصوصی در شهر سمرقند 

تاکید کرد.
وی گفــت: ایــن پارک علــم و فنــاوری بــا حضور 
مجموعه های دانش بنیــان و کســب و کارهای نوپا 
)استارتاپ ها( راه اندازی می شود. معاون علمی فناوری 
و اقتصاد دانــش بنیان رئیس جمهور افــزود: مراحل 
مقدماتی و رایزنی ها میان دو کشور تا دو ماه آینده آغاز 
می شود و دو طرف ملزم به فراهم کردن زیرساخت ها و 

الزامات این پارک خواهند بود.

ابراهیــم عبدالرحمانــف، وزیــر علــوم، آمــوزش 
عالــی و نوآوری ازبکســتان نیــز با اســتقبال از این 
پیشــنهاد جمهوری اســلامی ایران اظهارداشــت: 
ما بــه دنبــال همــکاری در ایــن زمینه هســتیم و 
 این پــارک در کنــار دانشــگاه ســمرقند راه اندازی 

خواهد شد.
بر اساس اعلام معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری، دیدار با وزیر صنعت ازبکستان، 
بازدید از خانــه نوآوری و فناوری ایران در تاشــکند و 
زمینه ســازی برای عقد چند قرارداد فناوری و توسعه 
صادرات دانش بنیان از دیگر برنامه های معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور در سفر به 

ازبکستان است.

مدیر امور اعتباری و تجاری ســازی صندوق توســعه 
فناوری های نوین، از اعطای وام قرض الحسنه دوساله 

به صنایع خلاق تا سقف 7۵0 میلیون تومان خبر داد.
محمدکلاهی در پنل تامین مالی نخســتین رویداد و 
نمایشگاه بین المللی مد و پوشاک خلاق در سخنانی 
با تاکید بر ضرورت شرکت داری مدرن در حوزه صنایع 
خلاق گفت: شــرکت های صنایع خلاق در حوزه های 
مختلف و به طور خاص مد و پوشــاک اگر می خواهند 
شرکت نوآوری داشته باشــند، باید از سیستم تولید 
سنتی عبور کرده و خود را به دانش حقوقی روز مجهز 
کنند؛ در غیر این صورت هیچگاه تولیدشان، منشاء اثر 
صادراتی نخواهد بود و برندی از آنها به خارج از کشور 

منتقل نخواهد شد.
وی ادامه داد: صنایع خلاقی که نوآور هســتند، از یک 
جایی به بعد باید وارد حاکمیت شرکتی مدرن شوند و 
ساختار حقوقی و مالی نظام مند ایجاد کنند تا بتوانند 

حمایت نظام بانکی و صندوق های پژوهش و فناوری 
را کسب کنند و در غیر این صورت، محکوم به شکست 
هستند. آزادی،  مدیر صندوق پژوهش و فناوری صنایع 
خلاق نیز در سخنانی در خصوص معیار سیاست گذاری 
در صندوق ها گفت: صندوق ها همچون بانک ها تنها 
بر تولید تمرکز ندارند و دغدغه آنها بیشتر ناظر به بحث 

نوآوری است.
وی در ادامــه به موضوع اولویت صنــدوق ها در حوزه 
اســتارتاپ ها پرداخــت و افزود: اســتفاده از »هوش 
مصنوعی« برای طراحی و تحلیــل داده از جمله این 
اولویت هاســت. همچنین »تبلیغات« کــه البته این 
روزها اینفلوئنسرها در حوزه تبلیغات گوی سبقت را از 
دیگران ربوده اند و »استفاده از مواد بازیافتنی« از دیگر 

اولویت های صندوق است.
مدیر صندوق پژوهش و فنــاوری صنایع خلاق با بیان 
اینکه صندوق پژوهش و فنــاوری صنایع خلاق تا به 

حال قراردادی در حوزه پوشــاک نداشته به سازوکار 
تائیدیه گرفتن یک ایده خــلاق در صندوق پژوهش و 
فناوری صنایع خلاق اشاره کرد و گفت: اولین مرحله، 
ارائه پروپوزال اولیه و سابقه فعالیت است، در ادامه موارد 
دیگری همچون تفاوت محصول با نمونه های مشابه و 
در واقع مزیت محصول اهمیت می یابد و نهایتا امکان 
سنجی بازار، مرحله آخری است که در بررسی ایده در 

صندوق طی می شود.
وی در عین حــال، عمده ترین شــاخص برای جلب 
حمایت از صندوق هــای پژوهش و فنــاوری را خود 
»ایده« - بدین معنا که بتواند در بازار رشد کند - عنوان 
کرد و گفت: شاخص مهم دیگری که در ارزیابی ایده ها 
در صندوق  مبنا قرار می گیرد، وضعیت تیم کاری اجرای 

ایده است.
پریســا آقاصفری، مسوول ســرمایه گذاری صندوق 
پژوهش و فناوری البرز نیز در بحث خود بر اهمیت توجه 

صنایع خلاق به بازار محصول شان تاکید کرد و گفت: 
قبل از اجرایی شــدن هر ایده ای باید به بازار آن توجه 
کرد و »فرهنگ« یک جامعه یکی از المان هایی است که 
می تواند معیاری برای شناخت بازار یا به عبارتی علاقه 

مصرفی مردم باشد.
وی با بیان اینکه تا به حال در حوزه پوشاک، قراردادی 
نداشته اند، تاکید کرد: صندوق پژوهش و فناوری البرز 
از صنایع خلاقی که بازار داشته باشند حتی اگر در حد 
ایده باشــند، حمایت می کند. آقاصفری در خصوص 
چگونگی حمایت صندوق البرز بیان کرد: ایده شتابدهی 
می شود، نمونه اولیه طراحی شده و سرمایه گذاری و 
ورود به بازار کلید می خورد. نخستین رویداد و نمایشگاه 
بین المللی مد و پوشــاک خلاق به همت ستاد توسعه 
فناوری های فرهنگی و نــرم معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، 2۵ و 2۶ مهرماه 

در خانه نوآوری و فناوری ایران برگزار شد.

وزیر ارتباطات با حضور در جمع نمایندگان ولی فقیه 
در دانشگاه های سراسر کشور به تشریح دستاوردهای 

وزارت ارتباطات در دولت سیزدهم پرداخت.
به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری عیسی زارع پور، 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، در جمع نمایندگان 
ولی فقیه در دانشگاه ها در مشهد به تشریح اقدامات و 
دســتاوردهای وزارت ارتباطات در دولت سیزدهم در 
حوزه های مختلف از جمله توســعه شبکه ارتباطی و 

توسعه دسترسی ارتباطی پرداخت.
وزیر ارتباطات در این جلسه با بیان اینکه از روز نخست 
شبکه ملی اطلاعات را محور همه برنامه های قرار دادم، 
گفت: شورای راهبری شبکه ملی اطلاعات را به مسؤولیت 

خودم تشــکیل دادم که هر هفته جلسات آن به صورت 
منظم برگزار می شود و میزان پیشرفت پروژه از 2۳ درصد 
در ابتدای دولت سیزدهم، امروز به حدود ۶۳ درصد رسیده 
است. زارع پور با اشاره به اینکه بر اساس اسناد بالادستی، 
شبکه ملی اطلاعات یک شبکه پرسرعت و باکیفیت و امن 
است باید در سراسر کشور ایجاد شود تا روی آن خدمات 
مختلفی به مردم ارائه شود، تصریح کرد: در معماری شبکه 
ملی اطلاعات ۳0 هدف تعیین شده است که برای تحقق 

آنها 7 کلان پروژه تعریف شده است.
وزیر ارتباطات با بیان اینکه یکی از این کلان پروژه ها 
زیرساخت ارتباطی است، خاطرنشان کرد: درحالیکه در 
دنیا 70 درصد ترافیک مصرفی مردم روی شبکه ثابت 

است اما در ایران با عدم توسعه شبکه ثابت پرسرعت که 
کاری سختی است، همه نیاز کشور به سمت استفاده از 
شبکه همراه برده شده است بطوری که هم اکنون 70 
درصد نیاز مردم از طریق ارتباط موبایل تأمین می شود.

وی با بیان اینکه برای رفع این مشــکل پروژه فیبرنوری 
منازل و کسب و کارها تعریف کردیم، افزود: بر این اساس 
هدف گذاری شد تا در اقدامی بزرگ در پایان کار این دولت 
20 میلیون خانوار تحت پوشش فیبرنوری قرار بگیرند و 
تا الان در ۵00 شهر تفاهم صورت گرفته است و عملیات 
اجرایی در حدود 200 شهر کار شروع شده است و در 80 
تا 90 شهر نیز کار به پایان رسیده است و به فضل اللهی تا 
پایان کار دولت سیزدهم برای 80 درصد خانوارهای شهری 

دسترسی به اینترنت پرسرعت فیبرنوری فراهم می شود. 
وزیر ارتباطات با اشــاره به اینکه الان میانگین ســرعت 
دسترسی به اینترنت پرســرعت در کشور ۱2 مگابیت بر 
ثانیه است، گفت: با اجرای این پروژه به سرعت های ۱000 

مگابیت بر ثانیه دسترسی پیدا می کنیم.
در این جلســه وزیر ارتباطات در خصــوص اقدامات 
صورت گرفته برای حمایت از توســعه پیام رسان ها و 
شــبکه های اجتماعی داخلی و توسعه صنعت فضایی 
توضیحاتی ارائه کرد. در پایان این جلســه سوالاتی از 
ســوی حاضران در جلسه مطرح شــد که زارع پور در 
پاسخگویی به آنها به تشریح اقداماتی که در حوزه های 

مختلف صورت گرفته، پرداخت.

دبیر ستاد توســعه اقتصاد دانش بنیان آب، اقلیم و محیط 
زیست از برنامه معاونت علمی برای بومی سازی تجهیزات 
آب شیرین کن های صنعتی و بزرگ مقیاس خبر داد که هم 
اکنون وارداتی هستند. سید محمدمهدی نوربخش با اشاره 
به برنامه ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان آب، اقلیم و محیط 
زیست برای حمایت از شرکت های تولید کننده آب شیرین 
کن های صنعتی اظهار کرد: با توجه به تنش آبی کشور یکی 

از مهمترین برنامه ها، انتقال دریای عمان و تأمین آب صنایع 
و آب شرب شرق کشور اســت که در این فرایند نیاز به آب 

شیرین ها یک ضرورت است.
دبیر ستاد توســعه اقتصاد دانش بنیان آب، اقلیم و محیط 
زیست معاونت علمی افزود: مسأله ای که در حال حاضر در 
بحث آب شــیرین های صنعتی بزرگ مقیاس با آن مواجه 
هســتیم و در ســال های آتی نیز این نیاز بیشتر احساس 

می شود، موضوع دسترسی و ساخت »ممبرن ها« و »آنتی 
اسکالانت ها« )مواد مصرفی در آب شــیرین ها( است که 
این ها در حال حاضر وارداتی هستند و از خارج از کشور تأمین 
می شوند. وی ادامه داد: عملکرد ممبران ها در تصفیه آب بر 
پایه حذف مواد آلاینده به کمک غشای نیمه تراوا بوده و از 
ورود ناخالصی ها به بخش آب تصفیه شده جلوگیری می کند 
و از سوی دیگر کاربرد آنتی اسکالانت ها در دستگاه های آب 

شیرین کن صنعتی این است که به آلاینده های موجود در آب 
می پیوندند و از اتصال و چسبندگی رسوبات به سطح ممبران 
جلوگیری می کند. نوربخش در ادامه خاطرنشان کرد: البته 
از چند سال گذشــته اقداماتی در راستای بومی سازی این 
مواد مصرفی انجام شــده اما در حد تولید در مقیاس های 
آزمایشگاهی و یا نیمه صنعتی بوده و به گونه ای نبوده است 

که نیاز کشور را در بلند مدت مرتفع کند.

تاکید ازبکستان بر استفاده از تجارب ایران در حوزه علم و فناوری

۷۵۰میلیونتومانوامقرضالحسنهبهصنایعخلاقاعطامیشود

پروژه فیبرنوری منازل و کسب و کارها در ۲۰۰ شهر در حال اجرا است

برنامه معاونت علمی برای بومی سازی تجهیزات »آب شیرین کن های صنعتی«
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کشاورزي

به اعتقاد كارشناســان امر توســعه، 
در تكامل توليد كشــاورزي 3 مرحله 
اساســي وجــود دارد. نخســتين و 
ابتدايي ترين نوع توليد كشــاورزي، 
»معيشتي محض« اســت كه از بهره 
وري پاييني برخوردار است و صرفا براي خود مصرفي و خود 
عرضه اي صورت مي گيرد. دومين مرحله كشاورزي » مختلط« 
است؛ در اين مرحله قسمتي از محصول براي مصرف شخصي 
و قسمت ديگر براي فروش به بخش تجاري توليد مي شود اما 
در سومين مرحله كه نمايانگر كشت » نوين« است و مرحله 
مطلوب به شمار مي آيد، كشــاورزي كاملا تخصصي و داراي 
بهره وري بالاســت و توليد متناسب با ســليقه بازار تجارتي 
صورت مي گيرد و خود مصرفي و خود عرضه اي در آن بسيار 

ناچيز است. 
در كشور ما متاسفانه به علت نبود دانش و مديريت اقتصادي 
در واحدهاي كشاورزي اين بخش در مرحله مختلط باقي مانده 
است و محصول توليدي كشــاورز جز براي مصرف شخصي و 
اندكي هم براي فروش تجاري پرورش نمي يابد كه اين باعث 
شــده اســت، در اين بخش بهره وري بالايي نداشته باشيم و 
درآمد كشــاورزان اندك و ناچيز باشــد و صادرات در بخش 
كشاورزي در حد گسترده اش صورت نگيرد و از همه مهم تر به 
مرحله خودكفايي نيز نتواند دست يابد. از اين رو بحث تبديل 
و تغيير كشاورزي معيشــتي به كشاورزي تجاري براي بهبود 
وضعيت كشاورزي كشور بسيار ضروري و لازم به نظر می رسد. 

   نياز به سرمايه گذاري  و توجيه اقتصادي
در همين زمينه كوهسار خالدي، كارشناس اقتصاد كشاورزي 
درباره چگونگــي تبديل و تغيير كشــاورزي معيشــتي به 
كشاورزي تجاري به »كســب وكار« مي گويد: براي رسيدن 
به مرحله نوين در كشاورزي و رســيدن به بهره وري بالا نياز 
به ســرمايه گذاري و توجيه اقتصادي داريم. براي رسيدن به 
اين هدف بايد يكپارچه سازي اراضي صورت گيرد چرا كه در 
زمين هاي كوچك مكانيزه كردن در واقع دردي را دوا نمي كند. 
در حال حاضر در ايران بيش از 75درصد از اراضي كشاورزي 
زير 5 هكتار اســت. در زمين هايي در اين ابعاد صنعتي كردن 

چندان توجيه اقتصادي ندارد و به صرفه نيست. 
وي مي افزايد: زماني كه يكپارچه سازي اراضي صورت گيرد و 

اندازه زمين بزرگ و از شكل بخشي  خود خارج شود، مي توان 
با مكانيزه كردن و صنعتي كردن بهره وري را بالا برد و به دنبال 
آن درآمد كشاورز نيز افزايش می يابد. تقسيم اراضي كه بيشتر 
به واسطه ارث صورت مي گيرد باعث خرد شدن قطعات زراعي 
مي شــود و واحدهاي زراعي هرقدر كوچك تر باشند تجاري 

كردنشان هم سخت تر و كم بازده تر خواهد بود. 

   شركت هاي تعاوني و سهامي جايگزين كشاورزي 
خرد و قطعه اي

خالدي درباره راهكار رســيدن به وضعيــت مطلوب در بخش 
كشــاورزي توضيح مي دهد: اگر كشــاورزان بتوانند زمين هاي 
كوچك خود را در قالب شركت هاي تعاوني و سهامي يكي كنند 
آن زمان است كه مي توانند با توان سرمايه گذاري بيشتر و ريسك 
كمتر مزارع خود را مكانيزه كنند و كشت هاي گلخانه اي انجام 
دهند و نوع محصول خود را با توجه به مزيت هاي نســبي براي 

تجارت و عرضه به بازار و نه فقط معيشت خود تعيين كنند. 

   ضعف مديريت و دانش اقتصــادي  در واحدهاي 
كشاورزي

اين پژوهشگر و مدرس دانشــگاه ادامه مي دهد: براي تبديل 
كشاورزي معيشــتي به تجاري سطح ســواد و مهارت و سن 
كشاورز بسيار مهم اســت. متاسفانه كشــاورزان ما به علت 
نداشتن دانش اقتصادي توان محاسبه صحيح سود و زيان خود 
را ندارند. كشاورز يك هزينه آشكار دارد كه صرف خريد بذر و 
ديگر وسايل مورد نياز مي شود و هزينه ديگرش هزينه ضمني 
است كه هزينه زمين و ابزارآلات است كه در بيشتر مواقع مال 
خود كشاورز است. از آنجايي كه دانش اقتصادي روز و مديريت 
واحدهاي كشاورزي در اين بخش ضعيف است، كشاورز فقط 
هزينه آشــكارش را در نظر مي گيرد و هزينه هاي ديگرش را 
حساب نمي كند. اين عدم شفافيت باعث مي شود كشاورز به 
درســتي و كامل مقدار هزينه گذاريش را نداند و نتواند عامل 

ضرر را از بين ببرد. 
وي مهم ترين مشــكل دربخش كشــاورزي را عدم كيفيت 
نيروي كار مي دانــد و اضافه مي كند: نيــروي كار بي دانش و 
مسن و همچنين كوچك بودن واحدهاي زراعي فرصت را به 
متخصصان و دانش آموختگان اين حوزه نمي دهد. در صورتي 
كه اگر با ايجاد برنامه ريزي هاي كارشناســي موجب افزايش 

بهره وري شويم آن وقت اســت كه مي توانيم منتظر افزايش 
توليد و درآمد كشــاورزان و وجود محصول همخوان با بازار 

باشيم. 

   تدويــن برنامه كارشناســانه؛ كاهش ريســك 
سرمايه گذاري در بخش كشاورزي

خالدي در زمينــه دخالت دولت در امور كشــاورزي و نقش 

بخش خصوصــي در اين حــوزه اظهار مي كنــد: در بخش 
كشــاورزي دولت بايد نقش حمايتي و ارشادي داشته باشد 
و در اين بخش با ســرمايه گذاري هاي زير بنايي اقتصادي به 
كشاورزي كمك كند. عناصر فعلي فعال در بخش كشاورزي 
كشورمان دانش آموختگان، سرمايه داران، كشاورزان و دولت 
اســت. در واقع ما هر 4عامل و شاخص توســعه كشاورزي را 
دركشــور داريم اما به علت اينكه اين 4 بخش با هم هماهنگ 

نيستند نتوانســته ايم بهره بري مناسب داشــته باشيم. اگر 
دولت برنامــه را تدوين كند كــه فارغ التحصيلان اين بخش 
جايگزين نيروي كار مســن شــوند، بخش خصوصي هم به 
ريسك پذيري كمتري در اين بخش سرمايه گذاري مي كنند 
و كشــاورزان هم به جاي اينكه پس انداز خود را صرف خريد 
 ملك در شهر كنند در همان بخش كشاورزي سرمايه گذاري 

خواهند كرد. 

»کسب و کار« تبديل کشت معيشتي به تجاري را بررسي کرد

نياز به توليد محصول متناسب  با  سليقه بازار داريم

يكشــنبه هفته جاري هيــات دولت 
نــرخ خريــد تضمينــي برگ ســبز 
چــاي را تصويــب و اعــلام كــرد. 
بــر اســاس تصميــم نماينــدگان 
نــرخ خريــد تضمينــي برگ ســبز 
 چــاي درجــه يــك نســبت بــه پارســال بيــش از
50 درصد و نرخ خريد تضميني برگ سبز چاي درجه دو بيش 
از 35 درصد افزايش يافته اســت. اين در حالي است كه ديگر 
محصولات كشاورزي 25 تا 30درصد افزايش قيمت داشته اند. 

 رئيس ســازمان چاي كشــور افزايش خريــد تضميني برگ 
ســبز چاي تا 50درصــد را عامل مهمــي در ايجــاد انگيزه 
چايكاران بــراي ورود به عرصــه چايكاري مي دانــد. به نظر 
مي رســد با اين افزايش قيمت تغيير زيــادي در عرصه توليد 
و بازار چاي ايراني بــه وجود خواهد آمد و در حوزه كشــت و 
برداشت چاي شمال كشــور كيفيت و مرغوبيت متفاوت تري 
از قبل را شاهد باشــيم. نظر دو تن از كارشناســان اين حوزه 
 را جويــا شــده ايم تا وضعيــت چايــكاران را مورد بررســي 

قرار دهيم. 

    اقدام دولت انگيزه كشاورزان را براي توليد، مضاعف 
مي كند

رئيس ســازمان چــاي دربــاره تاثيــر افزايش نــرخ خريد 
تضمينــي بــرگ چــاي ســبز در توليــد و بــازار فــروش 
چاي به »كســب و كار« مي گويــد: هيات دولــت نرخ خريد 
تضمينــي هــر كيلوبــرگ ســبز چــاي درجــه يــك را با 
 600تومــان افزايــش، 1800 تومــان ودرجــه دو را بــا

350 تومان افزايش،1000تومان تعيين كرده اســت. اين در 
حالي است كه پارسال هر كيلوبرگ ســبز چاي درجه 1200 
تومان ودرجه دو 650تومان ازچايكاران خريد شد. بنابراين هر 
كيلو چايي سودي تقريبا برابر با 1000تومان به كشاورز مي دهد. 
اين باعث مي شود كه انگيزه كشاورز براي توليد مضاعف شود و 
بسيار بيشتر از قبل به كشت و برداشت محصول با كيفيت رغبت 
داشته باشد و محصول با كيفيت و توليد بهتر بازار پردرآمدتري 

را به دنبال خواهد داشت. 

    هزينه  بيشتر در »به زراعي« و ترغيب كارخانه داران 
علي محرر، ماحصل افزايش50درصدي قيمت برگ چاي سبز 
را در بهبود كيفيت چاي، افزايش در سطح كشت و توسعه باغ ها 
موثر عنوان مي كند و مي افزايد: اين نرخ خريد تضميني چاي 
باعث مي شود كه كشــاورزان در به زراعي خود با هزينه بيشتر 
بتوانند محصول با كيفيت تري توليد و عرضه كنند و به دنبال 
آن كارخانه داران نيز ترغيب مي شوند چاي خشك مرغوب تري 
توليد و روانه بازار كنند. اميدواريم اين فرايند بتواند كشور ما را 
از واردكردن چاي خارجي بي نياز سازد و كل مصارف كشور در 

داخل تامين شود. 

    تبديل صنعت چاي ســازي به صنعتي درآمدزا و 
صادراتي

وي درباره انبارهاي سنواتي و ورود چاي تاريخ مصرف گذشته 
به بازار هم توضيح مي دهد: متاســفانه مصرف كنندگان چاي 
تمايل كمي به خريد چاي ايراني دارند و عرضه چاي كهنه در 
بازار فقط باعث مي شــود همان مصرف كنندگان اندك خود را 
نيز از دست دهد در حالي كه با برنامه ريزي و مديريتي صحيح 
مي توان چاي هاي انبار شــده را به صورت محصولات صنعتي، 
كود و ديگر مصارف كارخانه اي از كشــور خــارج كرد و ديگر 
رســوب توليدي را شاهد نباشيم. از ســوي ديگر اگر تبليغات 
كافي در اين زمينه وجود داشــته باشــد و براي مصرف چاي 

ايراني كه بسيار براي جسم مفيد اســت فرهنگ سازي كنيم 
مي توانيم توليد برابر با مصرف داشته باشيم و چاي داخلي در 
 انبارها نماند و صنعت چاي در ايران بــه يك صنعت صادراتي 

و درآمدزا تبديل شود. 

    افزايش قيمت چاي ايراني كمكي بزرگ به توليد آن
رئيس اتحاديــه توليدكنندگان چاي نيــز در همين زمينه به 
»كســب و كار« مي گويد: اين اتفاق كمك بســيار بزرگي به 
وضعيت توليد چاي ايراني اســت چرا كه كشاورز را ترغيب به 
توليد محصول با كيفيت تر و كشت و برداشت محصول بيشتري 
مي كند اما متاســفانه اين تصميم دولت در حوزه چايكاري نه 

تنها به منزله تصميم دقيقه 90 بلكه حتي خارج از وقت اضافه 
محسوب مي شــود. از آنجا كه فصل كاشــت چاي نيمه آبان و 
برداشت آن نيمه فروردين اســت، عملا اين افزايش نرخ خريد 
چاي تاثيري در محصول امسال ندارد؛ چراكه كشاورز محصول 
خود را كاشــته  و ديگر كاري به به زراعي ندارد و آماده چيدن 

است. 

    فشار به دلالان چاي كهنه 
امير مظفر نوري ادامه مي دهد: كشــاورز وقتي بداند محصولش 
سود چشــم گير و زيادي دارد ترغيب مي شــود سرمايه گذاري 
بيشتري كند تا هم از لحاظ كيفي و هم از لحاظ كمي محصول 

قابل قبولي داشــته باشــد اما اتفــاق بدي كه در حــوزه چاي 
ايراني افتاده اين اســت كه توســط يك ســري واسطه و دلال 
چاي هاي تاريخ مصرف گذشــته اي كه در انبارهاي ســنواتي 
مانده اســت در بازار عرضه مي شــود كه ايــن باعث كاهش هر 
چه بيشــتر ميل خريد مردم به چــاي ايراني مي شــود. اگر از 
طــرف كارخانجات و كشــاورزان اين واســطه ها تحت فشــار 
قرار گيرند و از طرفــي ديگر به دليل افزايــش قيمت تصويب 
شــده، توليد چاي با كيفيت  بهتر از قبل را داشــته باشيم ديگر 
شاهد رســوب توليد نخواهيم بود و بازار چاي ايراني نه تنها در 
 كشــور بلكه در عرصه بين المللي هم مي تواند بســيار پر رونق 

و درآمد شود. 

افزايش حمايت دولت از توليدکنندگان چای

اميد چايکاران با خريد تضمينی پر رنگ می  شود
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»ايــران بــه يكــي از مقاصــد مهم 
گردشگران خارجي تبديل شده است« 
اين جمله را مديركل نظارت و ارزيابي 
گردشگري سازمان ميراث فرهنگي در 
گفت وگو با »كسب و كار« گفت وتاكيد 
كرد: ايران مقصد گردشــگران فرهنگي اســت. با اين حساب 
سازمان ميراث فرهنگي، قصد توسعه اقامتگاه هاي بوم گردي 
را دارد و براي انجام اين كار روي اشــتياق بخش خصوصي و 

حمايت دولت حساب باز كرده است. 
عبدالناصر ميرچــي، مديركل نظارت و ارزيابي گردشــگري 
ســازمان ميراث فرهنگي در پاسخ اين ســوال كه آيا آماري 
از تقاضاي گردشــگران خارجي براي ســفر به ايــران وجود 
دارد، گفت: آمار به خودي خود براي ما اصالت ندارد. شــيوه 
و رويكرد جديد معاونت گردشــگري در دولت تدبير و اميد، 
شيوه و متد بزرگنمايي نيســت. با باز شدن افق هاي سياسي، 
رويكرد دولت آقاي روحاني، رويكرد جذبي و ايجابي اســت و 
نه سلبي. خوشــبختانه اين موضوع به مقوله صنعت توريسم 
تســري پيدا كرد و باعث شــد بار ديگر ايران در كانون توجه 
گردشــگران قرار بگيرد. با توجه به اين نكته، ما بايد با توسعه 
زير ســاخت ها و تجهيزات گردشگري پاســخگوي اين نياز 
باشــيم تا گردشــگران بتوانند با آرامش و امنيت بيشتري به 
ايران بيايند و در بازگشت، اين گردشــگران هر كدام بتوانند 
يك سفير غير مستقيم براي تبليغ آنچه كه در ايران مي بينند 
باشــند و اميدواريم با توجه بــه روحيه مهمان مــردم ما كه 
 روحيه نوازيست بتوانيم امنيت و رضايتمندي اين گردشگران 

را فراهم كنيم. 

تجربهميانمارراتكرارنميكنيم
مديركل نظارت و ارزيابي گردشگري سازمان ميراث فرهنگي 
با اشاره به تجربه شكست ميانمار در زمينه گردشگري افزود: 
من روي قضيه ميانمار توجه جدي اي داشــتم. ميانمار زماني 
در كانون توجه گردشــگران بود و فرصتي كه براي آن كشور 
فراهم شــده بود، در اثر نبود تاسيســات لازم و از همه مهم تر 
برخورد هايي كه از طرف كارگزاران تاسيســات با توريست ها 
مي شد، از بين رفت. به گونه اي كه ديگر ميانمار از كشورهاي 
مقصد جهانگردي حذف شده اســت. ما با استفاده از تجارب 
كشورهاي ديگر و فرصتي كه براي كشورمان فراهم شده است، 

بايد با تدبير به گونه اي عمل كنيــم كه خداي نكرده اين طور 
اتفاقات در كشور ما نيفتد. 

اشتياقبخشخصوصيوحمايتدولت،راهتوسعه
توريسم

ميرچي درباره اشتياق بخش خصوصي و حمايت دولت افزود: 
در ســال هاي اخير كه بحث صنعت توريسم و جذب گردشگر 
نداشتيم، زيرساخت هاي ما رشد و توســعه جدي پيدا نكرده 
است. ولي اكنون با اهميتي كه معاونت سرمايه گذاري ميراث 
فرهنگي، جناب آقاي دكتر شــيركوند و همكارانشــان به آن 
واقف شده اند، اميدواريم براي توســعه زيرساخت ها به جذب 
سرمايه گذار كمك كنند. آنچه كه ما در توسعه زيرساخت ها به 

ويژه زيرساخت هاي اقامتي و پذيرايي بايد به آن توجه داشته 
باشيم، اين است كه شرايط تشــويق و تسهيل كننده اي ايجاد 
كنيم كه بخش خصوصي بيشتري براي سرمايه گذاري هجوم 

بياورند. 
وي با اشــاره به همراهي بخش خصوصي ادامه داد: ما بايد با 
تقويت زيرساخت ها به شرايطي دست پيدا كنيم كه اگر با خيل 
انبوه گردشگران ورودي مواجه شديم بتوانيم پاسخگوي نيازها 
باشيم. به هر حال قضاوت هاي ما  نسبي است و نمي توانيم اين 
ادعا را داشته باشيم كه در زمينه امكانات اقامتي به كمال مطلق 
برسيم. اينكه بگوييم توان پاســخگويي به هرتعداد گردشگر 
ورودي را پيدا مي كنيم، ادعايي گزاف است. ما نگاهمان نسبي 
و واقعي اســت. اميدواريم با حمايت از اشتياقي كه در بخش 
خصوصي براي ايجاد تاسيسات اقامتي ايجاد شده، و برخورد 
مناسب با توريست هاي كه به كشــورمان مي آيند بتوانيم اين 

صنعت را به جايگاهي كه شايسته آن است برسانيم. 

مقصدگردشگرانفرهنگيهستيم
وي بازار هدف گردشگري ايران  را شرح داد و گفت: بخش زيادي 
از توريســت هاي خارجي، نگاهشان اين نيســت كه حتما در 
يك هتل 5ســتاره اقامت كنند. آنها مي دانند به كشوري وارد 
مي شــوند كه درگير ســال ها جنگ و تحريم بوده و طبيعتا 
در زمينــه تجهيزات جهانگــردي، در جايــگاه كيفي پايين 
تري از كشــورهاي غربي قرار دارد. قطعا گردشگران خارجي 
انتظار ســاحل و آفتاب و امثال اينها را نخواهند داشت. چون 
هنجارهاي حاكم بر كشور ما به گونه اي است كه توريست ها با 

مقاصد خوشگذراني يا به تعبير آقاي بهشتي با مقاصد عشرتي 
به ايران نمي آيند. براي گردشگران خارجي، يك شب بيتوته 
در خانه اي نقلي در كاشــان يا در اقامتگاه هــاي بوم گردي، 
جاذبه بيشتري دارد تا اقامت در يك هتل 5ستاره، اقامتي كه 
بارها در هتل هاي كشور خودشان يا ديگر كشورها داشته اند. 
گرچه يك هتل خوب با ارائه خدمات با كيفيت، عنصر مهمي 
در زمينه جذب گردشگر اســت، اما يك خانه باستاني كه در 
كشور ما بازسازي مي شود و براي پذيرايي از گردشگران مورد 
استفاده قرار مي گيرد، جذابيت بسيار بيشتري نسبت به يك 
هتل 5 ستاره دارد. ما به شدت به دنبال توسعه اقامتگاه هاي بوم 
گردي در استان هاي مختلف هستيم، تا تبديل به يك جاذبه 

گردشگري متفاوت با ساير كشورها شــود و در كنار هتل ها، 
متل ها و مسافرخانه ها مورد استفاده قرار بگيرد. تا الان اتفاقات 
خوبي در اين زمينه افتاده است و در اصفهان و كاشان خيلي از 
اين اقامتگاه ها آماده شده و در حال سرويس دهي به گردشگران 

خارجي هستند. 

ايران،سرزمينميراثباستاني
با توجــه بــه هدف گذاري هــاي انجام شــده در ســازمان 
ميــراث فرهنگي، توريســتي كه بــه ايران مي آيــد مي داند 
به ســرزميني با تمــدن چند هــزار ســاله قدم گذاشــته 
 اســت و طبق آخريــن اطلاعاتــي كــه داريم ايــران جزء

10 كشــور اول دنيا در زمينه جاذبه هاي تاريخي و باســتاني 
است. عمده توريست هايي كه به ايران مي آيند توريست هاي 
فرهنگي و علمي هستند كه به قصد بهره گيري از جاذبه هاي 
تاريخي و فرهنگي كشــورمان به ايران سفر مي كنند. به قول 
آدام اســميت بازار خــود را تنظيم مي كند و نيازي نيســت 
دســتورالعل صادر كنيم يا بگوييم كه اين نوع گردشگر بيايد 
و آن نوع گردشــگر نيايد! خود گردشــگران متوجه شده اند 
كه با توجه با معيارهــاي جمهوري اســلامي، به چه قصدي 
وارد كشــورمان شــوند. طبيعي است توريســتي كه دنبال 
 ســاحل و آفتاب و تفرج باشــد، ايران را در رتبــه اول مقاصد 

خود قرار نمي دهد. 

مديرکل نظارت و ارزيابي گردشكري سازمان ميراث فرهنگي در گفت وگو با »کسب و کار« مطرح کرد

اقامتگاه هاي تاريخي، جاي هتل هاي 5 ستاره

کسب و کار
گردشگری

زندگي و فضاي جامعه روســتايي مملو 
از كار و اشتغال اســت اما بيشترين افراد 
جويــاي كار در شــهرها را همين گروه 
تشكيل مي دهند؛ بوم گردي مي تواند بار 
ديگر اين افراد را در محيط روستا جمع 

كند.
فارغ از اين فضاي پر رمز و راز، سراســر زندگي اهل روستا مملو از 
آداب و رسوم دست نخورده و شگفت انگيز است كه هر تازه واردي 

را متحير مي كند. 
درجريان زندگي روستايي آيين ها و رسوم غني جاري است كه 
گردشگر با شناسايي هريك از آنها با دنيايي از تجربيات، فنون و 

مهارت زندگي روستايي آشنا مي شود. 
در اين مدل گردشگر در اتاق هايي كه روســتايي مهيا مي كند 
اسكان مي يابد و ضمن آشــنايي با آداب و رسوم آنها هزينه هاي 
اقامت و پذيرايي كه بــه مراتب كمتر از شــهرها خواهد بود را 
مي پردازد. او در اين نوع گردشگري هم با جاذبه ها و آداب و رسوم 
غني روستا آشنا مي شود و هم هزينه كمتري بابت اقامت و ديدار 

از مناطق ديدني و بكر پرداخت مي كند. 

اقامتگاههايبومگردي
اقامتگاه هاي بوم گردي در محيط هاي طبيعي با رعايت بالاترين 
سطح ممكن ضوابط زيست محيطي و به شكلي سازگار با معماري 
و سيماي طبيعي منطقه احداث شده و ضمن حداكثر تعامل با 
جامعه محلي، زمينه حضور و اقامت طبيعت گردان را با كيفيتي 

قابل قبول و تعريف شده در محيط هاي طبيعي فراهم مي كند. 

پايدارترينكسبوكار
اما در زماني كه اغلب روستاهاي كشور مملو از زمينه هاي اشتغال 
و كارآفريني است روستاييان با ســفر به مناطق شهري در پي 
اشــتغال بر مي آيند.  اين كار شــعر غزل حافظ را به ياد انسان 

مي آورد:
سال ها دل طـلب جام جم از ما مي كرد

و آنچه خود داشت ز بيگانه تمنا مي كرد
گـوهري كز صدف كون ومكان بيرون بود

 طـلـب از گمشدگان لب دريا مي كرد
اين نوع اقامتگاه هاي بوم گردي موفق ترين و پايدارترين كســب 
و كارهاســت زيرا امكان اشــتغال و كارهاي كوچك در محيط 
خانواده براي همه ساكنان فراهم مي شود.  در اين رويكرد تمام 
افراد خانواده مي توانند به فعاليتي مشغول شوند و از اين طريق 
به اقتصاد خانوار كمك كنند.  در اقامتگاه هاي بوم گردي روابط 
مســتقيم و متقابل ميزبان و  مهمان در خانــه و املاك خانواده 
گردشگر پذير صورت مي گيرد و اين حضور و مشاركت از سوي 
خانواده براي تجربه و رضايت گردشــگر و توسعه پايدار مقصد 

گردشگري و جامعه محلي، امري حياتي است. 

كاركردمتفاوتاقامتگاهها
كاركرد ايــن اقامتگاه ها تنهــا جنبه اقامتي نــدارد بلكه درآنها 

فعاليت هاي مختلفي همچون ارائه غذا و نوشيدني بومي، ساخت، 
آموزش و فروش صنايع دستي محلي هم صورت مي گيرد. 

اجراي نمايش و موسيقي ســنتي، برگزاري رويدادهاي بومي و 
تورها و فعاليت هاي بوم گردي از ديگر فعاليت هاي اين اقامتگاه ها 

براي گردشگران است. 
با اين حال مكان فيزيكي اقامتگاه، به دليل ســبك معماري، 
مصالح ارگانيك به كار رفته، طراحي داخلي و مبلمان بومي آن 
نيز به عنوان اكوموزه بومي، بخشــي از يك جاذبه گردشگري 
است.  الگوي توســعه گردشــگري در اقامتگاه هاي بوم گردي، 
براساس گردشگري جامعه محور است كه مي تواند نقش عمده اي 
را در توانمندسازي مردم محلي، توسعه منابع انساني، تنوع و رشد 

اقتصادي و همچنين خلق فرصت هاي شغلي جديد ايفا كند. 
اكولوژها بر اين باورند كه با معرفي و آشنايي گردشگران با محيط 
انساني )فرهنگ و اجتماع( مقصد خود، مي توانند فرهنگ بومي 
را صادر كنند و همچنين با آشنايي گردشگران با طبيعت منطقه 

خود، در حفاظت و نگهداري آن محيط نيز موثر واقع شوند. 
انگيزه اصلي توســعه اين اقامتگاه ها رشد زندگي جامعه محلي 
است و از سوي ديگر گردشــگر ضمن كسب تجربه ناب و بكر به 
رضايتمندي مي رســد كه همين محصول بومي چرخه توسعه 

پايدار گردشگري را كامل مي كند. 

استفادهازظرفيتهايجامعهمحلي
اما براي رشد و ماندگاري اين صنعت در روستا بايد از ظرفيت هاي 
محلي و نيروهاي بومي اســتفاده كرد زيرا روستايي بيش از هر 
كس ديگر نسبت به مناطق بكر و تاريخي روستاي خود آشناست. 
آنان همچنين براي حفظ محيط زيســت خود دغدغه بيشتري 
دارند اما نيروهاي غير بومي هرگز مانند آنان اين نگراني را ندارند. 
استفاده از افراد ناآشــنا و غيرمتخصص و سوء مديريت مي تواند 
برنامه هاي گردشگري كشور به ويژه در اين مناطق را به نابودي 
بكشــاند.  انگيزه اصلي افراد غيربومي براي ورود به اين كار سود 
اقتصادي است و تخريب محيط زيست برايشان اهميت چنداني 
ندارد به همين منظور نيروهاي محلــي بهترين افراد براي اداره 

چنين مكان هايي هستند. 
اقامتگاه هاي بوم گردي شكل خاصي از  مهمان نوازي ايراني و آداب 
و رسوم زندگي ايرانيان را به گردشگران ارائه مي كنند و از اين رو 
بهترين افراد براي معرفي اين سنت ها ساكنان روستاها هستند. 

هدف جامعــه محلــي و بومي هاي يــك منطقه از تاســيس 
اقامتگاه هاي بوم گردي در مرحله نخست تجارت اقتصادي نيست 
بلكه هدف حفظ خانه هاي روستايي، حفظ محيط زيست و پس از 

آن ارز آوري و ايجاد اشتغال در كشور است. 
روند رو به رشد بوم گردي در ايران و استقبال بي نظير گردشگردان 
داخلي و خارجي از اقامتگاه هاي بومي، نشانگر اين است كه دست 
يافتن به اهداف افق 1404گردشگري، نيازمند سرمايه گذاري 

ويژه در بخش گردشگري روستايي و عشايري است. 
آنچه اكنون مي تواند راهگشاي مسير توسعه پايدار گردشگري در 
ايران باشد، به رسميت شناختن اقامتگاه هاي بوم گردي و توسعه 

آنها براساس استانداردهاست. 

نگاهي به گردشگري روستايي که مملو از کار و اشتغال است 

بوم گردي، کسب و کار پايدار روستاييان 
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هنگامي كــه صحبت از 
توليد داخلــي به ميان 
مي آيــد، در هر صنف و 
شــركتي به هرحال اگر 
توليد كم هم باشــد اما 
همان مقدار را به صورت دست و پا شكسته 
توليد مي كنند. به طور كلي توليد داخلي در 
كشور ما مشكلات خاص خودش را دارد و هر 
سال وعده ها براي كاهش واردات و جلوگيري 
از قاچاق و همچنين حمايت توليدكنندگان 

داخلي در حد حرف باقي مي ماند. 
اما اين دو واژه »توليد ملي« در صنف ساعت 
به طور كلي مهجور واقع شــده و در بخش 
ساعت هاي مچي توليد داخلي وجود ندارد. 
مســئولان در اين صنــف در صحبت هاي 
خود اشاره كرده اند كه به جز توليد محدود 
ساعت هاي ديواري و روميزي، توليد ساعت 

مچي نداريم. 
البته چندي پيش قرار بــود با حمايت هاي 
دولتي شهركي براي توليد ساعت راه اندازي 
شــود كه آن هم به بن بســت خورد. رئيس 
اتحاديه فروشندگان، سازندگان و تعميركاران 
ســاعت اعلام كرده بود كه مدت ها پيش از 
دولت تقاضا كرديم تا در قالب وام يا هر نوع 
تسهيلات ديگري زمينه اي براي مان فراهم 
 كنند تا بتوانيم دســتگاه هاي ساعت ساز 
مورد نياز را وارد كنيم و ســوله اي در خارج 
از شهر در اين راســتا راه اندازي كنيم تا كار 
توليد ساعت در ايران آغاز شود كه متاسفانه 

مسكوت مانده است. 

از ســوي ديگر، در حال حاضر در ايران بازار 
ساعت هاي تقلبی نيز داغ است. كشورهاي 
چين، هند، هنگ كنگ، ســنگاپور، مالزي و 
پاكستان از بزرگ ترين كشورهايي هستند 

كه مارك هاي معروف ساعت را شبيه سازي 
مي كنند. ســاعت هايي كه در بازار به مردم 
فروخته مي شود به لحاظ طرح و شكل بسيار 
شبيه مارك هاي اصلي و معتبر بوده، ولي از 

نظر كاركرد و دوام موتور، بسيار عمر كوتاهي 
دارند. البته به گفته متوليان اين صنف، پاي 
موانع ديگري نيز در ميان اســت و در حالي 
كه به دليل عدم توليد ساعت در داخل اين 

كالا همچنان وارد مي شــود، شاهد فروش 
ساعت هاي قاچاق و تقلبي در كشور هستيم 
كه فعاليت فروشندگان ساعت هاي اصل را 

تحت تاثير قرار داده است. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

 راه اندازي خط توليد ساعت در انتظار ارز دولتي
News kasbokar@gmail.com

ساعت هاي مچي در كشور ۴۰ واردكننده رسمي دارند
عبدالرحيم احمدي، رئيس اتحاديه فروشندگان، سازندگان و تعميركاران ساعت

در حال حاضر در ايران توليد ساعت بسيار اندك است و به عبارتي اصلا توليد ساعت نداريم. توضيح بيشتر اينكه 
در حال حاضر ايران در زمينه ساخت ساعت هاي مچي توليدي ندارد. البته بخش خصوصي در حال تلاش است 
تا با هماهنگي كشورهايي چون سوئيس و ژاپن، خط توليد ساعت را در ايران راه اندازي كند اما براي انجام اين امر 
به حمايت هاي دولت و تخصيص ارز دولتي نياز است. از سوي ديگر، براي راه اندازي خط توليد برندهاي مطرح در 
ايران نياز است دولت نيز حمايت هاي لازم را انجام دهد. اكنون حدود ۱۰ درصد كار انتقال خط توليد برندهاي 
خارجي به ايران انجام شده و با تكميل آن اين امكان وجود دارد كه براي حداقل ۳۰۰ نفر اشتغالزايي شود. در ميان 
صحبت ها اشاره شد كه در كشور توليد ساعت مچي نداريم، اما در عين حال بايد توضيحاتي در اين زمينه داده 
شود كه در خصوص ساعت هاي مچي در كشور ۴۰ واردكننده رسمي وجود دارند كه اجناس خود را از مبادي 
گمركي وارد مي كنند و نمونه هاي آنها كه تماما از برندهاي مختلف دنيا تهيه شده را براي فروش در معرض ديد 
خريداران قرار مي دهند. اما در ارتباط با ساعت هاي ديواري و روميزي بايد اشاره شود كه در اين زمينه ايران صاحب 
توليدات خاص خود است كه حتي بخشي از اين توليدات در حجم 5 تا ۱۰ هزار عدد نيز به كشورهايي مانند 
پاكستان، هند و كشورهاي عربي صادر مي شود. قيمت  ساعت هاي ديواري نيز به طور معمول رقمي بين 5 تا ۲5 
هزار تومان است و ساعت هاي ايستاده قيمتي بين ۱5۰ تا ۴۰۰ هزار تومان دارند كه در تعيين اين رقم، برند و 
كارخانه توليدكننده از اهميت ويژه اي برخوردار است. البته با توجه به تعرفه ۱۰ درصدي اعمال شده، براي واردات 
قاچاق در اين بخش انگيزه اي باقي نخواهد ماند، چرا كه تعرفه گمركي اين بخش در ايران چنان پايين است كه 
قيمت تمام شده ما در نهايت به گونه اي تعريف مي شود كه حتي در كشورهاي اروپايي هم نمي توان به اين قيمت 
نمونه اصلي را خريداري كرد. بر همين اساس سالانه حدود 5 ميليون ساكن كشورهاي مختلف براي تعمير يا تهيه 
ساعت از خدمات ايران بهره مي گيرند. همچنين موضوعاتي مانند ماليات يكي از مشكلات اصلي اعضاي صنف 
است. متاسفانه طي دو سال اخير بازار ما نيز مانند بسياري از صنف هاي ديگر فاقد رونق لازم بوده و در اين شرايط 
نحوه دريافت ماليات دشواري هاي متعددي براي اعضاي صنف ما به دنبال داشته است. از سوي ديگر تعميركاران 
ساعت با توجه به حساسيت و ظرافتي كه در اين كار وجود دارد پس از مدتي دچار عارضه هايي چون كمردرد 
يا آرتروز گردن مي شوند و هيچ گونه حمايتي از آنها صورت نگرفته و از سوي ادارات مربوطه بيمه نمي شوند. بر 

همين اساس مجموع اين شرايط موجب شده است حدود ۹۰ تا ۱۰۰ عضو ما واحدهاي خود را تعطيل كنند. 

نگاه  2
راه اندازي خطوط  توليد، مشكلات توليد داخلي و بيكاري را حل مي كند

حسين حسيني شاهرودي، عضو هيات رئيسه كميسيون اقتصادي مجلس
در تمامي بازارها و صنوف بايد اقدامات جدي براي توليد انجام شــود. بدان معنا كه بايد اقدام جدي و 
عملياتي براي رفع مشكل توليد و اشتغال وجود داشته باشــد. دولت نيز بايد براي حل اين مشكلات 
پيش قدم شده و مجلس، قوه قضائيه و بخش خصوصي را با خود همراه كند تا هم مشكلات اشتغال در 
كشور حل شود و هم به عنوان مثال با راه اندازي خط توليد ساعت در كشور هم به توليد داخلي افتخار 

كنيم و هم عده اي از جوانان مشكل بيكاري نداشته باشند. 
اقتصاد مقاومتي در حوزه فرهنگ سازي تجلي يافته و به نوعي در بين دولت و بخش خصوصي و مردم 
فهم مشتركي از اقتصاد مقاومتي به وجود آمده اســت اما اراده اي براي اجراي اين فهم مشترك ديده 
نمي شود. به خصوص در سال گذشته كه شاهد اجرايي شدن درست شعار سال يعني اقتصاد مقاومتي، 

اقدام و عمل نبوديم. 
با توجه به تجهيز نشدن زيرساخت ها براي پياده سازي اقتصاد مقاومتي طبق فرموده رهبري اقتصاد 
مقاومتي به خوبي در كشور عملياتي نشده است. آن هم در شرايطي كه حل نشدن مشكلات اقتصادي 
مي تواند پاشنه آشيل نظام باشد. به عبارت ديگر اگر مشكلات اقتصادي كشور حل نشود، تبعات فرهنگي 

و امنيتي را براي كشور به دنبال خواهد داشت. 
در اين زمينه بايد اقدام جدي و عملياتي براي توجه به توليد و بهبود وضعيت اشتغال داشت.  اين توجه 
نبايد صرف آمارهاي مركز آمار در مورد نرخ رشد اقتصادي يا بيكاري باشد. بايد وضعيت اقتصادي را در 

كف خيابان ها و در ميزان رفاه مردم جستجو كرد. 
شعار اقتصاد مقاومتي، توليد و اشتغال زماني اجرايي مي شود كه اهتمام دولت را نيز همراه داشته باشيم. 
دولت بايد در اين راه پيش قدم باشــد كه اگر احتياج به تصويب قانوني دارد، پيشنهادش را به مجلس 
دهد و اگر لازم است قوه قضائيه با مفاسد برخورد كند، دولت آن را مطرح كند. ورود بخش خصوصي نيز 
منوط به حمايت دولت است.  بايد مشكلات به گونه اي رفع شود كه توليدات داخلي بتواند با كالاهاي 
خارجي رقابت كند چون در غير اين صورت آسيب جدي به بخش توليد وارد مي شود. همچنين دولت 
بايد اهتمام جدي در اجراي قانون رفع موانع توليد داشته باشد تا با اراده تمامي دستگاه ها امسال شاهد 

شكوفايي اقتصاد كشور باشيم. 

نگاه  1

مشكلات عديده اي ساخت ساعت را در ايران محقق نكرد
علي رضا خانلو، نايب رئيس اتحاديه سازندگان و فروشندگان ساعت تهران

در حال حاضر توليد ساعت مچي در ايران صفر است و تنها در بخش ساعت ديواري چند توليدكننده داريم. البته جاي اميدواري وجود دارد كه با حمايت هاي دولتي و اختصاص ارز و با همكاري كشورهايي مانند سوئيس و ژاپن، خط توليد ساعت را در ايران راه اندازي كنيم. 
از دلايل توليد نشدن ساعت در ايران، ناتواني در ساخت موتور ساعت است و هم در زمينه ماشين آلات توليد و هم در زمينه فناوري توليد ساعت در داخل. اينها مشكلات كمي نيست و اين عوامل توليد اين كالا را دچار مشكل كرده است. ما اعلام كرديم كه حاضريم با بانك ها 
صحبت هاي لازم را در زمينه توليد ساعت انجام دهيم تا با سود پايين در بخش توليد كمك هاي مالي داشته باشيم. البته مشكلات در صنف ساعت به اينجا ختم نمي شود. نسبت ساعت هاي اصل به ساعت هاي تقلبي در بازار ايران يك به صد است و اين مساله بزرگ ترين 
مشكل صنف فروشندگان و سازندگان ساعت است كه از طرفي برندهاي بزرگ ساعت را به مخاطره انداخته و از طرف ديگر حق مردم و مصرف كنندگان تضييع شده است. مشتريان اصلا به اين موضوع آگاهي ندارند كه ساعتي را كه از يك ساعت فروشي معتبر تهيه مي كنند 
با ساعتي كه از يك خرازي مي خرند تا چه اندازه مي تواند متفاوت باشد. درواقع خريد ساعت اصل از فروشندگان مجاز به دليل اينكه اين دسته از فروشندگان در اين زمينه از تجربه كافي برخوردار هستند و جنس اصل مي فروشند براي خريداران مقرون به صرفه تر است  زيرا 

پس از خريد با خرابي كالاي خود مواجه نخواهند شد اما يا فروشندگان ديگر كه در اين زمينه تجربه ندارند ساعت هايي را تهيه مي كنند كه از كيفيت آن اطلاع ندارند و نمي توانند خدمات لازم را در اين زمينه به مصرف كنندگان ارائه كنند. 

نگاه  3

اصناف
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

با »توشه« از مسافرت خود درآمدزايي كنيد
نخستين سامانه مسافرمحور خريد از خارج با 

عنوان توشه آغاز به كار كرد. 
ايــن ســامانه كه بــه همــت برخــي از 
فارغ التحصيلان دانشگاه شريف آغاز به كار 
كرده اســت، يك جايگزين مناســب براي 
سرويس هاي پستي گران قيمت و سامانه هاي 

خريد از خارج به شمار مي رود. 
در سامانه توشه، مسافران با ثبت سفرهاي شان آمادگي خود را براي حمل كالا و 
در حقيقت درآمدزايي از سفرشان اعلام مي دارند كه با وجود عمر كوتاه دوماهه 
اين سامانه، تاكنون نزديك به 70 مسافر از بيش از 15 مقصد، سفر خود را در اين 

سامانه اعلام كرده اند. 
از سوي ديگر افراد متقاضي خريد از خارج و سايت هاي خارجي، تقاضاهاي خود را 
در اين سايت ثبت مي كنند و آن را با ارائه كارمزدي از مسافر آن مقصد درخواست 
مي كنند. خريد اين اجناس، توسط مسافر انجام مي شود و البته پول متقاضي در 

دست سامانه توشه مي ماند. 
هرچند كه اساسا با توجه به اينكه خريد در ابتدا با هزينه شخصي مسافر انجام 
مي شود و همزمان هزينه آن از متقاضي توســط توشه دريافت مي شود، امكان 

تخلف براي طرفين وجود ندارد. 
گفتني است اين سامانه كه به واسطه ايده هوشمندانه اش جزو فيناليست هاي 
كنفرانس آي بريج برلين و به سبب كيفيت سايت اينترنتي اش جزو برگزيدگان 
جشنواره وب ايران بوده است، به غير از خريد از خارج قسمت ارسال بار به خارج 
از كشور را نيز در جمله كاركردهايش دارد، مساله اي كه البته اين روزها بيشتر 

تحت الشعاع خريد از خارج قرار گرفته است. 
كاركرد توشه اي ها البته به وب سايت محدود نمي شود و آنها در كانال تلگرام خود 

نيز بخشي از مسافران و متقاضيان را آگهي مي كنند. 
بايد ديد كه در روزگاري كه فرهنگ مشاركتي نظير اوبر، اير بي ان بي  و نسخه هاي 
داخلي نظير اسنپ با حذف دلال ها در حال رشد و استقبال بيشتر كاربران هستند، 
اين سامانه چقدر به زمان احتياج خواهد داشت تا در ميان مسافران و نيازمندان 
به ارسال يا خريد جنس از خارج جاي خود را باز كند؟ تا به حال كه بازخوردهاي 
خوبي را از جامعه هدف شاهد بوده ايم و سرعت رشد كاربران سايت فراتر از تصور 

بوده است. 
 توشه اي ها حتي بلك فرايدي يا جمعه سياه آمريكا و اروپا را هم از دست نداده اند 
و به جاي قانع شــدن با تخفيف هاي اندك ديجي كالا و باميلو در ايران، به سراغ 
آمازون آمريكا، فرانسه، آلمان و ساير فروشگاه هاي اينترنتي در سراسر دنيا رفته اند و 
سفارشات خود را از طريق مسافران آن كشور دريافت كرده اند، به طوري كه در اين 
مدت، حجم سفارشات در سامانه توشه افزايش صد درصدي را شاهد بوده است. 

شما هم به »توشه« سر بزنيد و اگر مسافرتي در پيش داريد، سفرتان را به ثبت 
برسانيد و اگر قصد خريد از خارج را داريد، سفارش خود را ثبت كنيد تا اين سايت 

شما را به مسافري معرفي كند كه اين كار را براي شما انجام دهد.

خبر

  معايب ايميل ماركتينگ نسبت به 
بازاريابي شبكه هاي اجتماعي

1- هزينه: ارسال ايميل گروهي رايگان نيست اما 
شبكه هاي اجتماعي و ارتباطي رايگان هستند. ارسال 
ايميل گروهي رايگان بسيار محدود است و براي ارسال 

به جامعه بزرگ چندهزارتايي بايد هزينه كنيد. 

2- نياز به مهارت نسبي: براي استفاده و ارسال 
ايميل گروهي نياز به حداقل آشــنايي با اصول 
طراحي وب و توليد محتواي خاص ايميل است، 

حتي براي سامانه هاي پيشرفته. 

3- عدم سهولت و جذابيت: اپليكيشن هاي 
تلفن همراه ايميل، نسبت به برنامه هاي ارتباطي 
و شبكه هاي اجتماعي مانند اينستاگرام و تلگرام 
جذاب نيستند. بســياري از كاربران عادي اصلا 
آنها را استفاده نمي كنند و هرگز روي موبايل خود 

نصب نكرده اند. 

4- سرعت رشــد مخاطب: سرعت پيوستن 
و عضويت در كانال، گروه و صفحات شــبكه هاي 
اجتماعي قابل مقايسه با خبرنامه ها نيست. خودتان 
به عنوان يك كاربر مي توانيد اين ميزان عضويت را 

در ميان خانواده و دوستان مقايسه كنيد. 

5- تعامل بهتــر و جذاب تر: لايــك كردن 
وكامنت گذاشتن قابليت هاي بسيار جذابي است 
كه ايميل ها آن را ندارند، چون براي اين كار طراحي 

نشده اند. 

6- سرعت تحرير و تدوين: يك متن يا معرفي در 
شبكه هاي ارتباطي و اجتماعي به سرعت و در لحظه 
قابل تحرير و ارسال است، اما آماده كرده يك خبرنامه 

خوب، حداقل يكي دو ساعت زمان نياز دارد. 

7- اعتماد پايين به ايميــل ماركتينگ: 
متاسفانه تبليغات ايميلي به دليل اسپم فراوان به 
حال و روز تبليغات پيامكي دچار شده و اين شدت 
مزاحمت باعث بي اعتمادي عمومي به اين رسانه 

شده است.
 منبع: نت استارت

اورژانس کسب و کار نکات مديريتی

 برخي از مديــران گمان مي كننــد معذرت خواهي 
نشــانه ضعف اســت و آنان را از چشــم كارمندان 
مي اندازد امــا در واقــع عكس اين موضــوع صادق 
اســت، مديراني كــه مرتكب اشــتباه مي شــوند و 
 معذرت خواهي نمي كنند، از ارزش شان نزد كارمندان 

كاسته مي شود.
 كارمندان مي دانند كه هيچ كس كامل نيست و براي 
مديراني كه ايــن امر را نمي پذيرنــد، احترامي قائل 
نمي شوند. به نظر شما مديري كه اشتباه مي كند و آن را 

نمي پذيرد، نادان است يا ترسو؟
البته منظورم اين نيســت كه به گناهان خود اعتراف 
كنيــد، بلكه اشــتباه خــود را بپذيريــد و صادقانه 

معذرت خواهي كنيد. 

 بپذيريد كامل نيستيد
شما مدير هستيد ولي دليل نمي شود كه خطا نكنيد. 
در حقيقت در مقام مدير ممكن است بيش از ديگران 

اشتباه كنيد. اشتباه كردن طبيعي است. 

 اشتباه تان را بپذيريد
هيچ اشتباهي بدتر از آن نيســت كه مرتكب اشتباه 
شويد ولي تظاهر كنيد هيچ اتفاقي نيفتاده است. آن را 

بپذيريد و صادقانه معذرت خواهي كنيد. 

 منتظــر نباشــيد از شــما بخواهند 
معذرت خواهي كنيد

گاهي اشتباه مي كنيد ولي متوجه نمي شويد و ديگران 

به شما گوشزد مي كنند. با حسن نيت عذرخواهي كنيد 
ولي گاهي از اشــتباه خود اطلاع داريد، اجازه ندهيد 
ديگران از شما درخواست كنند معذرت خواهي كنيد. 

 واقع بين باشيد
شما مدير و الگوي كارمندان هستيد و رفتارتان سرمشق 
آنان است. حتي براي برخي مسائل و اشتباهات كه تقصير 
شما نيست، معذرت خواهي كنيد. براي مثال اگر همكاران 
ديگر با خشونت با كارمندتان رفتار كرده اند، در مقام مدير 
شركت از او معذرت  خواهي كنيد و بگوييد: »متاسفم كه در 
اين شركت چنين مسائلي پيش آمده است.«اگر نسبت به 
چنين مسائلي حساس باشيد، كارمندان احساس مي كنند 

شما از آنان در موارد ضروري حمايت مي كنيد. 

از عذرخواهي كردن نترسيد

كلاهبرداري، كاري بر پايه فريب
سرهنگ امير فراستي ، معاون اجتماعي 

فرماندهي انتظامي تهران بزرگ
كلاهبرداری كاری بر پايه فريب اســت. 
كلاهبــرداري جرمي اســت كــه در اثر 
تحولات اجتماعي ايجاد و از جرائم عمومي 
محسوب مي شود؛ يعني در صورت گذشت 
شــاكي، تعقيب يا اجــراي حكم متوقف 
نمي شود و حكم صادره اجرا خواهد شــد. در اين صورت جامعه به عنوان 
مدعي عمومي وارد عمل شده و فرد كلاهبردار را به تحمل مجازات محكوم 
خواهد كرد، زيرا چنين فردي علاوه بر اينكه موجب ورود خسارت و ضرر 
مادي و معنوي به افراد مي شــود؛ امنيت عمومي جامعه را بر هم مي زند و 

جامعه دچار ضرر مادي و معنوي خواهد شد. 
با نگاهي اجمالي و بررسي پرونده ها و شــيوه هاي كلاهبرداري، مي توان 
جرم كلاهبرداري را به دو دســته اينترنتي و غير اينترنتي تقســيم كرد. 
محيط انجام كلاهبرداري در دو شيوه گفته شــده فرق مي كند ولي فرد 
كلاهبردار براي رسيدن به نيت خود، يك پروسه متقلبانه را ترسيم كرده و 
سعي مي كند كه فرايند متقلبانه خود را از طريق صحنه سازي و مانورهاي 

متقلبانه به پيش ببرد. 
هرچند هر فردي كه خوش برخورد و خوش پوش و داراي ظاهري آراسته 
باشــد كلاهبردار نيســت. ولي غالبا افراد كلاهبردار خوش پوش و داراي 
ظاهري آراسته، ولخرج و خوش برخورد هستند و براي رسيدن به اهداف 
خود، حرص و طمع افراد ديگر را برانگيخته و با دادن وعده هاي مالي آنها را 
اغفال مي كنند. اين افراد درجه ريسك پذيري طرف مقابل خود را بالا برده 
و به حدي حرفه اي برخورد مي كنند كه امكان تفكر و تجزيه و تحليل را از 
طرف مقابل خود مي گيرند؛ در اين حالت كافي است كه فرد كمي غفلت 

يا طمع كند. 
در بين فريب خوردگان اينگونه جرائم، همه اقشار جامعه را مي توان ديد و 
اين موضوع مختص به گروه يا قشر خاصي نيست. چه بسا افراد تحصيلكرد  ه 

با موقعيت اجتماعي مناسب هم طعمه سود جويان قرار مي گيرند. 
به عنوان نمونه چندي پيش فردي با انتساب خود به دفتر يكي از مسئولان 
بلند پايه مملكتي با حضور در مســاجد و اماكن مذهبــي خود را نماينده 
دفتر ايشــان معرفي كرده و اعلام داشــته كه مي تواند بــراي افراد بيكار 
و جوياي كار در ســازمان هاي دولتي شــغل ايجاد كند. وي توانسته بود 
 مبلغ بالايــي از چندين نفر كلاهبــرداري كرده و پس از گذشــت مدتي

 متواري شده است. 
اين نمونه مبين اين موضوع اســت كه هرگز نبايد بــه راحتي تحت تاثير 
عناوين و اسامي استفاده شده توســط افراد ناشناس قرار بگيريم. چرا كه 
از جمله خصايص كلاهبرداري خوش پوشــي و خوش زباني است و انجام 
مانورهاي متقلبانه مانند داشتن پست و مقام، داشتن ملك و سرمايه فراوان 
يا داشتن موقعيت اجتماعي خاص و اينكه مي توانند به راحتي طرف مقابل 

خود را تحت تاثير دروغ پردازي هاي خود قرار دهند.

امنيت

5 روش تامين سرمايه اوليه براي شروع كسب وكار
شروع هر كسب وكاري بدون داشتن ســرمايه تقريبا از 
محالات است. شايد برخي از كسب وكارها نياز به سرمايه 
كمتري داشته باشند اما شروع كسب وكار بدون هيچ گونه 

سرمايه اي تنها يك وهم و خيال است. 
حالا ما براي شروع كسب وكار، اگر سرمايه اي از خود سراغ 
داريم كه چه بهتر، اما اگر سرمايه اي براي شروع كار نداريم، 

بايد چكار كنيم؟
ما به چندين روش مي توانيم سرمايه اوليه براي كسب و 

كارمان را تامين كنيم.

1- چشمپوشي از موارد غيرضروري در شروع 
كسب وكار

در شروع كار و فعاليت مان اگر سرمايه ما به اندازه كافي 
نيســت، مي توانيم از موارد و لوازم غيرضروري اجتناب 
كرده و فقط به سمت موارد خيلي ضروري متمايل شويم و 
آنچه را كه به صورت صددرصد براي شروع كسب وكارمان 

لازم است تهيه كنيم. 
به طور مثال وقتــي ما مي خواهيم يك فروشــگاه مواد 
غذايي راه اندازي كنيم، نيازي نيســت كه در همان گام 
اول مواردي مثل پودركيك يا به عنــوان مثال قارچ در 
مغازه داشته باشيم اما براي شروع كسب وكارمان داشتن 
پفك، بيسكوئيت، پنير و مربا و مواردي از اين دست در هر 
سوپرماركت به صورت صد درصد لازم است و بايد حتما 

آنها را تامين كنيم. 

2-استفاده از قلك ها و حساب هاي بانكي براي 
شروع كسب و كار

در اين مواقع مي توانيم سري به حساب بانكي مان بزنيم و 
معمولا همه افراد حتي خردسالان در بانك حساب دارند 
و افراد بالاي 20 سال هم معمولا چندين حساب بانكي 
دارند. مي توانيم موجودي هاي اين حساب ها را هر چند 
اندك باشد با يكديگر جمع كرده و بتوانيم سرمايه اي را با 
استفاده از آنها جمع و جور كنيم. 

باز هم من خيلي از افراد )حتي افراد بزرگسال( را ديده ام 
كه قلك دارند و مي گويند ما با فلسفه خاصي در آن پول 
پس انداز مي كنيم. به طور مثال روزانه هزار تومان يا 2 هزار 
تومان پول در آن قرار داده يا با شيوه اي نوين موجودي آن 
را پر مي كنيم يا براي پركردن آن، تلفيقي از هر دو روش را 
به كار مي بنديم. در روش اول همانطور كه گفته شد روزانه 
هزار يا 2 هزارتومان در قلك مي اندازيم. اما در روش دوم 
از باقيمانده هزينه هاي زندگــي مان براي پركردن قلك 
اســتفاده مي كنيم. به طور مثال ما براي خريد به مغازه 
سر كوچه مي رويم و از او دو تا ماكاروني همراه با سويا و... 
 تقاضا مي كنيم. در اين موقع اگــر هزينه مورد نظر مثلا

 8 هزار تومان  شود و ما يك 10 هزار توماني به فروشنده 
تحويل بدهيم، در اين موقع باقيمانده پول را به درون قلك 
مي اندازيم. اين موارد مي تواند يك استراتژي جذاب براي 

پركردن قلك باشد. 

3-قــرض گرفتن از ديگران براي شــروع 
كسب وكار

همه با من هم عقيده ايد كه قرض گرفتن از ديگران يكي از 
سخت ترين كارهاي ممكن است. شايد براي شما هم پيش 
آمده باشــد كه بخواهيد با فردي براي پول قرض گرفتن 
تماس بگيريد اما خيلي اين دست و آن دست كرده ايد، شايد 
هم چندبار زنگ زده و دوباره قطع كرده ايد و مواردي از اين 
دست. اما قرض گرفتن از ديگران در كنار دشوار بودن آن 
اصولي دارد كه مي بايست آن اصول را رعايت كنيد تا نتيجه 

بگيريد. در ادامه به توضيح اين اصول مي پردازيم.

دقت كنيد كه از چه كسي مي خواهيد پول 
قرض بگيريد  

افراد مختلف با خصوصيات فردي، شخصيتي و اخلاقي 
گوناگون در اطراف ما هستند. ما بايد حواس مان باشد كه 
براي شروع كسب و كار مي خواهيم از چه فردي درخواست 
پول كنيم. دقت كنيد كه پولدار بودن يك فرد به اين معني 
نيست كه وي حتما به شما پول قرض مي دهد، يا اينكه 
فردي دايي يا عموي شما باشد، به اين معني نيست كه 
حتما به شما پول قرض مي دهد. شما بايد شخصيت آن 
فرد را بشناسيد و بدانيد كه اصلا آيا آن فرد ارزش رو زدن 
دارد و آيا كار صحيحي است كه از وي درخواست وجه 

كنيد يا اينكه اصلا آن فردمال اين حرف ها نيست؟ 

دوستان بهتر از خويشاوندان براي 
پاسخ مثبت به درخواست شما

اگر يك دوســت صميمي 
داريد كه تمكن مالي 

كافي براي قرض دادن به شما داردو با وي خيلي راحت 
هستيد مي توانيد از وي درخواست دريافت وجه كنيد كه 
در اين مواقع به احتمال زياد نتيجه بهتري خواهيد گرفت. 
معمولا دوستان بهتر از آشنايان و اقوام روي ما را مي گيرند. 

پيامك بدهيد
شايد براي خيلي ها سخت و نفسگير باشد كه به فردي زنگ 
بزنند واز او درخواست وجه براي مدتي مشخص كنند اما 
براي اين كار من راهكاري براي شما در نظر گرفته ام و آن 
هم اين است كه به فردي كه مي خواهيد از وي پول قرض 
بگيريد پيامك بدهيد تا اينگونه خودتان هم زياد اذيت 

نشويد، مگر زماني كه مجبوريد زنگ بزنيد. 

براي بازپرداخت تاريخ تعيين كنيد 
وقتي از فردي درخواست پول براي قرض گرفتن مي كنيد 
شايد يكي از دلايلي كه موجب مي شود به شما پول قرض 
ندهند اين ذهنيت خواهد بود كه فرد پيش خود فكر كند 
و بگويد حالا معلوم نيست اين فرد كي بخواهد اين پول را 
به من پس دهد كه در اين شرايط شما مي توانيد با معين 
كردن يك تاريخ و زمان مشخص فرايند قرض گرفتن را 

آسان تر كنيد. 
به عنوان مثال از هر روشي كه از فرد درخواست وجه 
می كنيد، حتما ذكر كنيد كه در چه تاريخي وجه را 
به وي پس مي دهيد. مثلا من يــك هفته، دوهفته، 
يك ماه، كمتر يا بيشتر، خلاصه هر زماني كه دوست 
داريد وجه را به وي پس دهيد را مشخص كنيد تا آن 
فرد نيز بتواند راحت تر درباره پول قرض دادن به شما 
تصميم بگيرد اما هر زماني كه مشخص مي كنيد به 

آن پايبند باشيد. 

چك بدهيد
به فردي كه تقاضاي دريافت وجه مي دهيدچك تقديم 

كنيد تا با خاطري آسوده به شما پول قرض دهد. 
اصلا اول چك را بنويسيد و به سراغش برويد يا به وي زنگ 

بزنيــد و بگوييد 
چك  مثــلا 

 بــه تاريخ 

يك هفته آينده به شما مي دهم و از شما تقاضا دارم در قبال 
آن مبلغي به من بدهيد تا مشكلم حل شود. 

در اين مواقع فرد با داشــتن چك مي دانــد كه مي تواند 
 روي قول شما حســاب باز كرده  و به شــما قرض دهد. 
حتي الامكان چك را در وجه حامل بنويســيد تا فرد با 

خاطري بسيار آسوده تر به شما پول قرض دهد. 

مبلغ را تقسيم كنيد 
بعضي افراد خيلي ناشيانه قصد پول قرض گرفتن دارند. 
به طور مثال وقتي فــردي مي خواهد مبلغي پول قرض 
بگيرد مي تواند آن را تقســيم بر 4 كند و از چهار نفر پول 

قرض گيرد. 
به طور مثــال شــما مي خواهيد كســب و كاري كه به 
ســرمايه اي اندك نياز دارد را راه انــدازي كنيد. در اين 
حالت فرض مي گيريم كه به مبلغ 4 ميليون تومان نيازمند 
هستيد. شما مي توانيد اين 4 ميليون تومان را از يك يا چند 

نفر قرض بگيريد. 
تصور كنيد اگر بخواهيد از يك نفر قرض بگيريد احتمال 
اينكه بخواهد پول به شما قرض دهد خيلي ضعيف است. 
اما اگر مبلغ مورد نياز براي شروع كسب و كار )در اين مثال 
4 ميليون تومان( را تقسيم بر چهار كرده و از چهار نفر يا 
حتي بيشتر، تقاضاي قرض كنيد  احتمال اينكه به شما پول 

قرض دهند بسيار زيادتر است. 
 

4-استفاده از تسهيلات بانكي براي تامين 
سرمايه اوليه راه اندازي كسب و كار

پيشنهاد مي كنم در بانك هاي مختلف حساب داشته 
باشيد و با حســاب تان كار كنيد تا در مواقع مورد نياز 
بتوانيد براي شروع كســب و كار يا هر الزام ديگري كه 
داشتيد از بانك پول قرض بگيريد. كار كردن با حساب 
هم كار خيلي پيچيده اي نيســت. به حساب تان پول 
واريز كنيد، برداشت كنيد، كارت به كارت كنيد، خريد 
كنيد و مواردي از اين دســت تا معدل حســاب شما 
افزايش يافته و بانك بتواند به شما تسهيلات )وام بانكي( 
بدهد، چرا كه براي بانك خيلي مهم است به افرادي وام 

دهد كه در بانك حساب فعال داشته باشند. 

5-استفاده از تمامي روش هاي ذكر شده
يكي ديگــر از روش هايي كه به شــما پيشــنهاد 
مي شود، اســتفاده تركيبي از هر چهار روش ذكر 
شده اســت. در اينصورت شــما مي توانيد بخشي 
 از هزينه هاي شــروع كســب و كارتان را از طريق 
پس انداز شــخصي خودتان، بخشــي را از طريق 
قرض گرفتن از ديگران، بخشي را از طريق دريافت 
تســهيلات از بانك و بخشي را هم به صورت چشم 
پوشــيدن و انصراف از خريد لوازم غير ضروري در 

شروع كسب و كارتامين كنيد. 
اميدوارم كه با اســتفاده از همين موارد ســاده و البته 

كاربردي بتوانيد كسب و كار خود را شروع كنيد. 
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